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BLOG RUUD BERGSMA

De eerste zes maanden van mijn 
voorzitterschap gingen in recordtempo voorbij. Als bestuur 
waren we onder meer druk doende met de vernieuwing 
van onze bond, de opstart van het Netwerk Internationale 
Samenwerking AFMP en met diverse andere verenigingsza-
ken. Zelf heb ik me als voorzitter inmiddels geïntroduceerd 
bij meerdere commissies en werkgroepen. Binnen deze 
commissies en werkgroepen gaan we het gesprek aan met 
Defensie en vertegenwoordigen we de belangen van jou en je 
collega’s.

Onlangs woonde ik een bijeenkomst over Chroom-6 bij. 
Centraal stonden de regelingen die zijn getroffen voor mili-
tairen, die hiermee tijdens hun werk in aanraking kwamen 
en hierdoor ziek werden. Het blijft belangrijk om positief-
kritisch met elkaar in gesprek te blijven om te bekijken of er 
bijstellingen nodig zijn om genoemde regelingen te verbe-
teren. Ik vind het nuttig om me grondig te verdiepen in dit 
soort dossiers, net als asbest, straling en PX-10, zodat ik 
hierop als voorzitter ook invloed kan uitoefenen. Een ander 
landschap dat ik me eigen aan het maken ben, is de politiek. 
Ik kijk er naar uit om over belangrijke defensieonderwerpen 
het gesprek aan te gaan met vertegenwoordigers van poli-
tieke partijen. En hopelijk leidt dit vervolgens tot kritische 
Kamervragen en breed gedragen moties in het belang van het 
defensiepersoneel.

Zoals benadrukt in een eerder blog van mijn hand, onderhan-
delt de AFMP aan meerdere tafels binnen het SOD. Omdat 
jullie rechtspositie onze prioriteit is, zijn we vaak kritisch 
op gemaakte plannen, maar blijven we bereid hierover in 
gesprek te gaan. Defensie zal plannen moeten uitwerken 
en aanbieden op de juiste tafels om tot betere oplossingen 
te komen. Na jaren van bezuinigingen zijn we eindelijk op de 
goede weg en dat is prettig voor Defensie en voor iedereen 
die hierbij betrokken is. Daarom is ons er alles aan gelegen om 
het overleg goed met elkaar te voeren. Hiervoor bestaan pro-
cedures en als je die juist hanteert, dan kan het allemaal een 
stuk sneller. Dit is zeker het geval als de AFMP goed wordt 
geïnformeerd en vanaf de start bij processen wordt betrok-
ken. Verbeteringen binnen proces en overleg liggen voor de 
hand en daarin moet Defensie het voortouw nemen. 

Geen tijd 
te verliezen!

‘ER MOET TIJD 
ZIJN VOOR 

INSPANNING EN 
ONTSPANNING’

Ook bij reorganisatieprocessen valt er nog een wereld 
te winnen. Door goed om te springen met de Uitvoering 
Reorganisaties Defensie en het Besluit Medezeggenschap 
Defensie kun je positieve resultaten bereiken en zijn de vak-
bonden en de medezeggenschapscommissies ook beter in te 
zetten. Toch wel een vurige wens: laten we betere afspraken 
met elkaar maken om het huidige proces van herstel en uit-
breiding in goede banen te leiden en om op doordachte wijze 
haast te kunnen maken met investeringen in Defensie. Nu er 
zoveel gaande is in de wereld, is er geen tijd te verliezen!

Ook moet er tijd zijn voor inspanning en ontspanning en daar-
om deed ik met onze jongerenafdeling AFMP Jong mee aan 
de Mud Masters in de Haarlemmermeer. Een evenement met 
tienduizenden deelnemers en veel militaire collega’s. Samen 
sociale activiteiten ontplooien en ondertussen tijd inruimen 
voor gezelligheid en goede gesprekken: dat moeten we vaker 
doen! En in het verlengde hiervan is het goed om aandacht 
voor elkaar te hebben en voor de leden die langdurig aan ons 
verbonden zijn. Daarom bracht ik onlangs een bezoek aan 
Anneke Sicherer-Roetman, dochter van Jan Roetman, de 
voormalige president van Ons Belang die in 2005 overleed. 
Het was prachtig om via haar verhalen van vroeger te horen.  

Mijn conclusie na mijn eerste half jaar: alleen kun je best veel, 
maar samen nog veel meer!

Ruud Bergsma
Voorzitter AFMP
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BIJZONDER GEBAAR VAN 
DOCHTER VOORMALIGE 
PRESIDENT ONS BELANG 

→ Een fotoalbum met foto’s en krantenknipsels van 
de viering van het 60-jarig bestaan van Ons Belang 
in 1958 én de digitaal vastgelegde memoires van 
de in 2005 overleden Jan Roetman, voormalig pre-
sident van Ons Belang, Koninklijke Vereniging van 
Onderofficieren. Beide geschenken kreeg AFMP-
voorzitter Ruud Bergsma onlangs van Jans dochter 
Anneke. 

COVER Internationale oefening mariniers en Belgische Commando’s Bron: Mediacentrum Defensie (MCD)  
HET VOLGENDE VERENIGINGSBLAD verschijnt in september. Kopy aanleveren is mogelijk tot en met 14 augustus.

INHOUD

14
AVW-AGENDA VOOR 
BURGERS STAAT IN DE 
STEIGERS

→ Na de recente avw-bijeenkomsten voor 
burgermedewerkers zette onze Sector 
Burgerpersoneel vervolgstappen om te 
komen tot een arbeidsvoorwaardenagenda 
die aan hun wensen voldoet. Wij bieden je 
een overzicht van alle hieruit voortgekomen 
suggesties die inmiddels zijn veredeld. 

06
‘ALS ALLES MEEZIT, IS DE 

MARINIERSKAZERNE PAS IN 2030 
KLAAR’

→ Eén veel bediscussieerd vastgoedproject is de verhuizing van het 
Korps Mariniers van Doorn naar Kamp Nieuw-Milligen. “Deze kazerne 
is als alles meezit pas in 2030 klaar,” zegt Ard Goedhart brigadegene-

raal en directeur van het Transformatieprogramma Vastgoed bij de 
Defensiestaf. “Om te laten zien dat we nu al volop werk maken van 
alle vastgoedplannen, introduceren we enkele sneller te realiseren 

‘werkpakketten’.” 22
GROOTSCHALIG 
ONDERZOEK NAAR 
MORAL INJURY 

→ Naast PTSS zie je steeds vaker het 
begrip ‘moral injury’ voorbijkomen. Zo 
wordt grootschalig onderzoek gedaan 
naar dit fenomeen onder militairen en 
politiemensen door o.a. het Nederlands 
Veteraneninstituut en de Nederlandse 
Defensie Academie. 
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XXBONDIG - WERK EN INKOMEN

HOGERE KASSAPRIJZEN 
PARESTO VAN DE BAAN
→ De eerder geplande verhoging van de kassaprij-
zen van defensiecateraar Paresto met 16% is van 
de baan. De bonden, waaronder de AFMP, bereikten 
namelijk overeenstemming met Defensie over een 
compensatiemaatregel waardoor deze verhoging 
in kantines van kazernes achterwege kan blijven. 
Afgesproken is om hiervoor 4 miljoen euro in te 
zetten. De ene helft van dit bedrag is bedoeld voor 
‘binnenslapers’ en komt uit het arbeidsvoorwaar-
denbudget. De andere helft is voor de overige 
defensiemedewerkers en wordt bekostigd uit de 
begroting van Defensie.

Lees het volledige bericht via deze link: 
www.afmp.nl/actueel/nieuws-and-blogs/
hogere-kassaprijzen-paresto-van-de-baan

HOF WIJST 
VORDERINGEN 
IN HOGER 
BEROEP ROND 
KOPPELPREMIE AF

→ Het gerechtshof in Den Haag heeft 
alle vorderingen van de groep militairen 
afgewezen in het hoger beroep rond de 
procedure van de koppelpremie. Nadat 
wij onlangs aankondigden dat het arrest 
hierover opnieuw was aangehouden tot 2 
augustus, kwam het gerechtshof eerder 
al tot de conclusie dat er van 2004 tot en 
met 2018 steeds een basis was voor de 
premie-opslagen en dus voor het meer-
dere keren inhouden van de opslag op hun 
pensioenpremies. Zij hebben volgens het 
hof daarom geen recht op een schadever-
goeding. De advocaat van de militairen, 
onder wie een lid van de AFMP, reageerde 
teleurgesteld op dit arrest.

De kantonrechter oordeelde op 26 mei 
2021 dat de koppelpremie terecht werd 
ingehouden op hun loon. Aanleiding voor 
deze zaak was de opslag op de pensi-
oenpremie voor militairen. Volgens de 
advocaat werd over een aantal jaren 
tussen 2004 en 2018 teveel aan premie 
ingehouden en hadden de militairen 
daarom recht op een schadevergoeding. 
Defensie betoogde dat alle inhoudingen 
in overeenstemming waren met wet- en 
regelgeving en met de bijbehorende 
pensioenovereenkomsten en -reglemen-
ten. In januari vorig jaar stelde de AFMP 
hoger beroep in tegen de uitspraak van 
de kantonrechter. In zijn arrest heeft het 
gerechtshof in Den Haag dit vonnis nu 
bekrachtigd.

Lees het volledige bericht via: www.
afmp.nl/actueel/nieuws-and-blogs/hof-
wijst-vorderingen-in-hoger-beroep-
rond-koppelpremie-af 

 GROEP BUITEN DE BOOT GEVALLEN  
 MILITAIREN KAN ALSNOG 
 OPLEIDINGSBUDGET AANVRAGEN
→ Een groep militairen die door vertraging in de uitvoering van het avw-akkoord 
2017-2018 geen gebruik kon maken van het in artikel 16bis van het AMAR vastge-
legde persoonlijk opleidingsbudget krijgt de gelegenheid om dit in 2023 alsnog aan 
te vragen. Defensie stuurde inmiddels een brief met deze boodschap aan militairen 
met een LOM-datum tussen nu en 1 januari 2024 die tot deze groep behoren. Samen 
met de andere bonden ging de AFMP tijdens een recent overleg met Defensie 
akkoord met een voorstel hiervoor, op voorwaarde dat de werkgever ook zou 
nadenken over een passende oplossing voor militairen die sinds 1 januari 2022 met 
UGM zijn gegaan. We schaarden ons achter het voorstel om verdere vertraging in 
het moeizame overlegproces hierover te voorkomen en in elk geval een deel van de 
betrokkenen alsnog een opleidingsmogelijkheid te kunnen bieden. 
Lees het volledige bericht via: www.afmp.nl/actueel/nieuws-and-blogs/groep-
buiten-de-boot-gevallen-militairen-kan-alsnog-opleidingsbudget-aanvragen.
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XXBONDIG - WERK EN INKOMEN

GEEN BELASTINGHEFFING 
OVER SMARTENGELD
→ Onlangs eiste Bosnië- en Afghanistan-veteraan Ymo Hartzema een ‘eerlijke uit-
kering van zijn smartengeld’, nadat hij opnieuw vergeefs melding maakte van het 
feit dat hierover onterecht loonbelasting was ingehouden.
De bijzondere invaliditeitsverhoging (biv) is een vergoeding van het smartengeld 
dat je ontvangt als bij jou een bepaalde mate van invaliditeit is vastgesteld. Het 
ABP, dat namens Defensie de biv elke maand uitkeert, houdt loonbelasting in op 
deze vergoeding en bij de aangifte inkomstenbelasting gaat de Belastingdienst 
vervolgens uit van belastingplichtig loon. Het is zeer de vraag of dit juist is. Vorig 
jaar oordeelde de Hoge Raad in een zaak van een brandweerman namelijk al dat 
smartengeld in beginsel niet als loon mag worden beschouwd. 

AFBLIJVEN
Recent benadrukte staatssecretaris Van der Maat van Defensie in het NPO Radio 
1-programma Sven op 1 dat de fiscus moet afblijven van hun smartengeld. 
“Volgens mij is de uitspraak van de rechter helder en is het geen inkomen en hoeft 
er dus geen belasting over te worden betaald.” Defensie vroeg de Belastingdienst 
al eerder of het smartengeld belastingvrij kan worden uitgekeerd, maar een duide-
lijk antwoord bleef vooralsnog uit. 
 
Lees in het volledige bericht op onze website wat wij voor jou als lid kun-
nen betekenen als de Belastingdienst onterecht loonbelasting heeft inge-
houden op jouw smartengeld: www.afmp.nl/actueel/nieuws-and-blogs/
geen-belastingheffing-over-smartengeld. 

→ Ga je uit dienst en krijg je nog vakantie-uren uitbetaald? Dan kunnen wij 
bezwaar voor je maken tegen de loonstrook waarop de uitbetaling van deze uren 
zichtbaar is. Defensie heeft inmiddels erkend dat het werkgeversdeel van de 
pensioenpremie en het financiële voordeel van de eigen ziektekostenverzekering 
voor militairen en de WUL in het vakantieloon moeten worden meegenomen. De 
uitvoering is echter nog niet gereed. Daarom is het nodig tijdig - dat wil zeggen 
binnen zes weken - bezwaar te maken. Dit kan de AFMP voor je doen. Stuur hier-
voor een e-mail naar onze afdeling individuele belangenbehartiging via  
ibb@afmp.nl. 

RVU-REGELING 
VOOR BURGERS IN 
BEZWARENDE 
FUNCTIES 

→ De bonden bereikten onlangs overeen-
stemming met Defensie over een tijdelijke 
Regeling voor Vervroegde Uittreding (RVU) 
voor burgermedewerkers in bezwarende 
functies. De regeling vloeit voort uit een 
afspraak die is vastgelegd in het avw-
akkoord 2021-2023. Afgesproken werd 
om een regeling te treffen die in lijn is met 
het Pensioenakkoord van 2019. Burgers in 
bovengenoemde functies, die binnen drie 
jaar voor hun AOW-leeftijd zitten, kunnen 
nu op een verantwoorde manier uitstromen. 
Deze mogelijkheid is er nu door herhaaldelijk 
aandringen van de ACOP, de overheidscen-
trale waarvan de AFMP deel uitmaakt, en 
het AC. 
Recent werden de bonden en Defensie 
het dus eens over een RVU-regeling voor 
burgers in bezwarende functies. In het kader 
van deze regeling gaan burgers met zogehe-
ten RVU-ontslag en kunnen zij een RVU-
uitkering tegemoet zien tot het moment dat 
zij de AOW-leeftijd bereiken.  Hierbij hebben 
zij de keuze om laatstgenoemde uitkering 
te combineren met het Keuzepensioen 
van pensioenfonds ABP. Voorbeelden van 
bezwarende functies zijn functies die recht 
geven op de toelage bezwarende arbeids-
omstandigheden burgerpersoneel, werk in 
continudienst en werk waardoor je voor-
heen aanspraak maakte op de overgangsre-
geling functioneel leeftijdsontslag.

Lees het volledige bericht via deze link: 
www.afmp.nl/actueel/nieuws-and-blogs/
rvu-regeling-voor-burgers-in-bezwaren-
de-functies. 

GA IN BEZWAAR
TEGEN LOONSTROOK 
MET UITBETAALDE 
VAKANTIE-UREN

http://www.afmp.nl/actueel/nieuws-and-blogs/geen-belastingheffing-over-smartengeld
http://www.afmp.nl/actueel/nieuws-and-blogs/geen-belastingheffing-over-smartengeld
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Ard Goedhart, directeur 
Transformatieprogramma 
Vastgoed bij Defensie:

‘JE MOET DE 
KRIJGSMACHT NIET 
IN EEN AL TE STRAK 
MAATPAK HIJSEN’ 
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BLIKOPENER

mee aan het urgentiebesef hierover. Ook de 
onderzoekers van het Interdepartementaal 
Beleidsonderzoek (IBO, red) Vastgoed 
Defensie concludeerden dat dit vastgoed op 
veel plekken sterk verouderd, niet duurzaam 
en niet toekomstbestendig is. Zij spraken 
van een ‘disbalans’ tussen de omvang van 
de vastgoedportefeuille en het hiervoor 
beschikbare budget. Om deze disbalans 
uit de wereld te helpen, stelde het IBO een 
reductie van 35% tot 40% van het vastgoed 
voor.  

Wat is het voornaamste doel van het 
Strategisch Vastgoedplan?
Met dit plan, dat zeker 15 jaar gaat duren, 
willen we het vastgoed van Defensie staps-
gewijs gaan aanpakken. We streven vier 
beleidsdoelen na. Eén van deze doelen is om 
de defensiemedewerkers centraal te stellen. 
Zij verdienen een goede, moderne en veilige 
werk- en leefomgeving. Daarom gaan we 
hun beleving van het vastgoed verbeteren. 
Zij krijgen de vraag voorgelegd hoe zij zich 
voelen als zij zich op hun werkplek of in een 
gebouw van Defensie bevinden. Op basis van 
hun bevindingen wordt de beleving van het 
vastgoed verbeterd. 
Dit combineren we met een strategisch 
personeelsbeleid, waarbij we defensieme-
dewerkers zoveel mogelijk in hun eigen regio 
willen plaatsen en faciliteren. De aanstel-
ling, werving en uitstroom van personeel 
zullen in toenemende mate vanuit één en 
dezelfde regio gaan plaatsvinden. Hiermee 
willen we hun woon-werkverkeer terug-
dringen. Een militair hoeft voor zijn werk 
dan bijvoorbeeld niet meer vanuit zijn 
woonplaats Oirschot naar zijn werkplek in 
Groningen te reizen. Een bijbehorend doel 
is om met de kazernes in de nabije toekomst 
zo dicht mogelijk op het arbeidspotenti-
eel van Defensie te zitten. Dit is ook goed 
voor de personele gereedstelling van de 
krijgsmacht.

Welke andere ambities zijn er? 
Een ander doel van het vastgoedplan is het 
vergroten van de operationele inzetbaarheid 
van Defensie door eenheden te concen-
treren op een aantal strategische locaties 

Sinds wanneer 
ben je directeur van het 
Transformatieprogramma Vastgoed?
Ik ben inmiddels ruim een jaar directeur van 
het Transformatieprogramma Vastgoed 
bij de Defensiestaf, maar zeker al sinds 
2019 nauw betrokken bij het defensievast-
goed. Mijn leidinggevende in deze functie 
is de plaatsvervangend Commandant der 
Strijdkrachten. Als genist bij de Landmacht 
was ik zelf vaak gebruiker van dit geman-
keerde vastgoed. Om me heen kijkend, 
ontdekte ik in wat voor slechte staat talloze 
kazernes en gebouwen verkeren. 
Ik herinner me collega’s op de Prinses 
Margrietkazerne in Wezep, die in een loods 
uit de Tweede Wereldoorlog leslokalen op 
de koude betonnen vloer hiervan hadden 
ingericht. Zij waren blij dat zij een dak boven 
hun hoofd hadden en maakten zich niet 
druk over de slechte leeromgeving. Door de 
jarenlange verwaarlozing van het vastgoed 
bij Defensie zijn dergelijke omstandigheden 
voor talloze collega’s normaal geworden. 
Maar dat zijn ze natuurlijk niet!

Hoe steekt het transformatieprogramma 
organisatorisch in elkaar? 
Met een kleine programmadirectie van zo’n 
tien mensen naast de bestaande vast-
goedorganisatie is 2,5 jaar geleden het 
Transformatieprogramma Vastgoed opgezet 
onder de titel ‘Concentreren, verduurza-
men en vernieuwen’. De bestaande vast-
goedorganisatie is verder intact gelaten 

en uitgebreid met extra mensen om vaart 
te kunnen zetten achter onze ambitieuze 
doelstellingen.  

Kun je de vastgoedproblematiek schetsen 
die hieraan ten grondslag ligt? 
We weten al heel lang dat het vastgoed van 
Defensie er zeer slecht voor staat. De afge-
lopen dertig jaar is weinig aandacht besteed 
aan het onderhoud en de vervanging van dit 
vastgoed, omdat de focus door een gebrek 
aan financiën lag op het zoveel mogelijk in 
stand proberen te houden van de gevechts-
kracht van de krijgsmacht. Hierdoor zijn de 
gebreken in het vastgoed alleen maar toege-
nomen en werd de renovatie hiervan steeds 
meer geldverslindend. De erbarmelijke 
staat van het vastgoed gaat ten koste van 
de operationele gereedstelling en bedrijfs-
voering van de krijgskracht en belemmert 
bijvoorbeeld oefeningen, trainingen en 
missies van onze militairen. 2,5 jaar geleden 
kwamen de topbestuurders en bewindslie-
den bij Defensie tot de conclusie dat we bij 
de bodem van de put zijn aanbeland en dat 
hieraan definitief iets moet gebeuren. 
Mede dankzij de 5 miljard euro die het 
kabinet structureel extra in Defensie 
investeert, maken we nu topprioriteit van 
de concentratie, verduurzaming en ver-
nieuwing van het vastgoed van Defensie 
in Nederland en in het Caribisch Gebied. De 
conclusie van de Algemene Rekenkamer 
in 2021 dat het beheer van het vastgoed 
van Defensie ‘ernstig onvolkomen’ is, hielp →

Veel van de 10.000 gebouwen verspreid over de in 
totaal 350 locaties van Defensie zijn flink verouderd en 
verkeren in een erbarmelijke staat. Dit gaat ten koste van 
de operationele gereedstelling van de krijgskracht en 
belemmert bijvoorbeeld oefeningen, trainingen en missies 
van talloze collega’s. Tegen deze schrijnende achtergrond 
lanceerde Defensie verleden jaar het Strategisch 
Vastgoedplan, waarmee zij de komende 10 tot 15 jaar haar 
vastgoed wil concentreren, verduurzamen en vernieuwen. 
OpLinie vraagt aan Ard Goedhart, brigadegeneraal en 
directeur van het Transformatieprogramma Vastgoed bij 
de Defensiestaf, hoe het inmiddels staat met de uitwerking 
van het plan en op welke manier het personeel hierbij 
wordt betrokken. 
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Welke projecten staan er op stapel? 
Eén van de meest in het oog springende 
en bediscussieerde vastgoedprojecten is, 
naast het voornemen tot de bouw van de 
eerder genoemde centrale kazerne, natuur-
lijk de verhuizing van het Korps Mariniers 
van Doorn naar Kamp Nieuw-Milligen. Deze 
nieuwe kazerne is als alles meezit echter pas 
in 2030 klaar. Om te laten zien dat we nu al 
volop werk maken van alle vastgoedplan-
nen, introduceren we een aantal sneller te 
realiseren ‘werkpakketten’. In het kader van 
het eerste werkpakket gaan we onder meer 
een aantal bestaande kazernes, waaronder 
de Luitenant-kolonel Tonnetkazerne op ’t 
Harde, opknappen, zonder dat hieraan vijf jaar 
durende planologische ontwikkelingen ten 
grondslag liggen. Ook willen we bijvoorbeeld 
zo snel mogelijk stappen voorwaarts zetten 
met revitalisatieprojecten die onder de 5 mil-
joen euro liggen. Voor de defensieonderdelen 
is daarnaast een bepaalde hoeveelheid geld 
beschikbaar gesteld voor zogeheten quick 
fixes om de allerergste nood op vastgoedge-
bied te ledigen.    

Hoe worden militairen en 
burgermedewerkers betrokken bij de 
verdere uitwerking van het strategisch 
vastgoedplan?
Bij de uitwerking hiervan willen wij weten 
welke wensen en behoeften defensiemede-
werkers zelf hebben. Hun wensen inventari-
seren we zowel kwantitatief als kwalitatief 
via TOS-onderzoeken naar woon-werkver-
keer en gemiddelde reistijden en -afstanden 
en bijvoorbeeld via gesprekken van com-
mandanten met de collega’s in hun eenheden. 
Tijdens het aanscherpen van de behoeften 
willen we met de mensen in gesprek over de 
inrichtingsprincipes van hun kazerne. Dat 
hebben we bijvoorbeeld met de mariniers 
al gedaan. Zo borgen we dat hun behoeften 
en voorkeuren goed landen in alle gemaakte 
plannen. Daarom wordt ook de medezeg-
genschap hier nadrukkelijk bij betrokken. Een 
belangrijk uitgangspunt van het strategisch 
vastgoedplan is dat wij medewerkers zodra 
dit kan op de hoogte brengen van de nieuwste 
ontwikkelingen en te realiseren projecten. 

te bouwen en bestaande locaties moeten 
voldoen aan eigentijdse normen. Hierbij 
moeten bijvoorbeeld meer defensieactivitei-
ten in één gebouw worden geconcentreerd. 
Uiteindelijk willen we zo het aantal vierkante 
meters aan defensielocaties reduceren 
en het versnipperde vastgoed bij elkaar 
brengen. 

Wat zijn de eerste concrete initiatieven? 
In een brief aan de Tweede Kamer kon-
digde staatssecretaris Van der Maat 
van Defensie afgelopen december aan 
dat de Luchtmobiele Brigade in de regio 
Schaarsbergen zal worden geconcentreerd, 
dat in de regio Rucphen/Roosendaal een 
oplossing wordt gezocht voor de ruimte-
vraag van het Korps Commandotroepen en 
dat een concentratie zal plaatsvinden van 
de eenheden die nu in Assen en Havelte zit-
ten. Ook wordt onderzoek gedaan naar een 
nieuwe kazernelocatie in het midden van het 
land waar meerdere ondersteunende eenhe-
den kunnen worden geclusterd. Verder gaat 
de staatssecretaris met de regio in gesprek 
om tot een gezamenlijke aanpak te komen 
voor de concentratie van logistieke en 
operationele eenheden in de omgeving van 
Soesterberg en van eenheden op de Nieuwe 
Haven in Den Helder. Laatstgenoemde 
projecten vereisen veel regionale en lokale 
afstemming en samenwerking. Daarnaast 
is Defensie met lokale partijen in gesprek 
over de bouw van een ‘centrale kazerne’. In 
Zeewolde ligt een voorlopige voorkeursloca-
tie. We zitten dus nog in de fase van overleg 
met zowel de provincie als de gemeente.

verspreid over Nederland. We willen hiermee 
zodanig gaan schuiven dat gelijksoortige 
eenheden die in de loop der jaren verspreid 
zijn geraakt over uiteenlopende defensielo-
caties in ons land weer bij elkaar komen te 
zitten. Op dit moment verkennen we welke 
eenheden uiteindelijk in welke regio’s komen 
te zitten. 
Omdat ook Defensie moet gaan voldoen 
aan de afgesproken klimaatdoelstellingen 
in Nederland en Europa, worden de defen-
sielocaties de komende jaren vernieuwd en 
verduurzaamd. Locaties moeten uiteindelijk 
minder energie gaan verbruiken, minder 
CO2 gaan uitstoten en circulair en klimaat-
adaptief worden gebouwd. Het laatste 
doel van het plan is het realiseren van een 
goede financiële balans. Dit komt erop neer 
dat Defensie uiteindelijk een hoeveelheid 
vastgoed dient te hebben die betaalbaar is 
en blijft.  

Hoe wordt werk gemaakt van de 
concentratie en vernieuwing van het 
vastgoed?
De komende jaren willen we op twee manie-
ren een concentratieslag maken. Allereerst 
gaan we concreet een aantal defensielo-
caties, kazernes en gebouwen sluiten of 
verkleinen. De exploitatie hiervan kost 
namelijk veel meer geld dan dat daarvoor 
normaal nodig zou zijn. Dit gaat ten koste van 
het geld voor personeel, materieel, voorra-
den en oefeningen. Vervolgens zoeken we in 
elke Nederlandse regio naar grotere locaties 
waar verschillende eenheden en defensie-
objecten bij elkaar kunnen worden gebracht. 
Belangrijk hierbij is om niet teveel locaties 
af te stoten, maar er ook een aantal aan te 
houden als ‘strategische reservelocatie’. 
Om te kunnen blijven ademen, moet je de 
krijgsmacht niet in een al te strak maatpak 
hijsen. We moeten echter definitief af van 
het slechtst onderhouden vastgoed van 
Defensie. De afgelopen jaren hebben we veel 
oud vastgoed aangehouden, terwijl we dit 
eigenlijk niet meer nodig hadden. Bovendien 
zijn veel kazernes vroeger gebouwd in de 
vorm van ‘dorpjes’, waarin de gebouwen en 
kantoren her en der zijn verspreid. Nieuw 

‘EÉN VAN DE MEEST 
IN HET OOG 
SPRINGENDE 
VASTGOEDPROJECTEN 
IS DE VERHUIZING 
VAN HET KORPS 
MARINIERS NAAR 
KAMP NIEUW-
MILLIGEN’

BLIKOPENER
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BLIKOPENER

 De taskforce onder leiding van Henk 
Blaauwgeers bestaat uit fulltime 
functionarissen op projectbasis 

afkomstig uit alle defensieonderdelen. Zij zijn 
majoor/overste of hebben een vergelijkbaar 
burgerniveau. De taskforce brengt werkbe-
zoeken op locatie en maakt hierna een rap-
portage met haar bevindingen, conclusies en 
aanbevelingen. Voordat die een definitieve 
status krijgt, vindt altijd wederhoor vanuit 
de locatie plaats. Vervolgens worden deze 
op- of aanmerkingen verwerkt en krijgen de 
programmadirecteur, de lokale comman-
dant en de vastgoedcommandant van het 
desbetreffende krijgsmachtonderdeel het 
definitieve rapport aangeboden. Samen met 
de defensieonderdelen weegt de program-
madirectie de hierin opgenomen adviezen. 
Deze worden op een actielijst gezet, zodat 
duidelijk is wat het vervolg wordt. 

RODE DRAAD-DOCUMENT 
Om ervoor te zorgen dat er daadwerkelijk 
iets met alle adviezen gebeurt, stelde de 
taskforce een rode draad-document op. 
“Hierin benoemen wij belangrijke overkoe-
pelende zaken die volgens ons kunnen wor-
den verbeterd,” vertelt majoor Marcel van 
Loo, projectofficier bij de taskforce namens 
het CZSK en AFMP-kaderlid. “Zo adviseren 
wij de defensieonderdelen om los van of 
vooruitlopend op de revitalisering, in over-
leg met het Defensie Vastgoedmanagement 
en het Rijksvastgoedbedrijf, kortetermijn-
oplossingen uit te werken. Wij menen dat nu 
al concrete tekortkomingen van objecten 
kunnen worden aangepakt. Met zichtbare 
verbeteringen kan zo het werk- en leefkli-
maat worden verbeterd.” 
Een ander advies is om versneld het onder-
houd, de inrichting en de verduurzaming 

aan te pakken van gebouwen waarvan al 
duidelijk is dat deze behouden blijven. “Dit 
draagt niet alleen bij aan de klimaatdoel-
stellingen, maar ook aan de verbetering van 
de werkomstandigheden van medewer-
kers,” benadrukt Van Loo. “Dit beschouwen 
wij als ‘no regret-maatregelen’, waarbij het 
zonde is om te wachten op de revitalisering 
van een compleet vastgoedobject.”

DOELMATIGE BENUTTING
Ook pleit de taskforce in het rode draad-
document voor een eenduidige invulling van 
gegevens in de vastgoedinformatiesyste-
men. “Wij adviseren de defensieonderdelen 
en de commandanten van de kazernes en 
onderdelen om vergader- en lesruimten op 
te nemen in een centraal beheer- en plan-
ningssysteem, zodat deze doelmatig kunnen 
worden gebruikt en benut. Zo wordt de 
beschikbaarheid van managementinforma-
tie verbeterd. Ten aanzien van de legering 
verwijzen we naar het concept-legerings-
beleid waarin verbeteringen zijn vastgelegd. 
Hierbij adviseren wij om nu al verbeteringen 
door te voeren en/of op te nemen in lege-
ringsprojecten, die geen instemming van de 
vakbonden vereisen."

Taskforce NoVa: 

 ‘Vastgoed is niet mee 
veranderd met de organisatie’
Het vastgoed is niet mee veranderd met de organisatie, zo 
luidt een belangrijke conclusie van de Taskforce Normalisering 
Vastgoed (NoVa) bij Defensie op basis van een recente grondige 
inspectie van inmiddels zestig kazernes en bijbehorende 
defensiepanden. Deze in september 2021 opgerichte taskforce 
brengt het gebruik en de benutting van het defensievastgoed 
in kaart en geeft op basis hiervan adviezen aan directeur Ard 
Goedhart van het transformatieprogramma Vastgoed van 
Defensie. 

→
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plaatsen zijn hierdoor bovendien 
te klein en te smal geworden.”  

CULTUURVERSCHILLEN
Op basis van de eerste bevindingen con-
stateert Van Loo dat er ‘cultuurverschil-
len’ bestaan in de wijze waarop eenheden 
de kwaliteit ‘beleven’ van de locaties 
waarop zij werken. “De acceptatie van 
hoe zij gelegerd zijn, loopt nogal uiteen. 
De meest operationele eenheden klagen 
het minst over hun behuizing, terwijl 
mijn indruk is dat zij er het slechtst vanaf 
komen. Hun behuizing is vaak jaren oud en 
bovendien krap. Onder het motto ‘Make 
it work’ gaan zij hier op een pragmatische 
manier mee om.” 
Andere eenheden benaderen dit in zijn 
ogen anders. “Soms houdt dit verband 
met cultuurverschillen, maar ook de aard 
van de werkzaamheden is van invloed op 
hun kwaliteitsbeleving. Soms kan ook 
de visie of gedachte van een plaatse-
lijke commandant impact hebben. Een 
commandant kan bijvoorbeeld legering 
beschikbaar stellen aan medewerkers 
die gezien hun woonplaats formeel geen 
recht hebben op een kamer. Dit heeft een 
positieve invloed op de tevredenheid van 
het personeel, maar een negatieve impact 
op het gebruik van het defensievastgoed. 
Dit omdat kamers dan wel op papier zijn 
toegewezen, maar uiteindelijk niet wor-
den gebruikt vanwege de reisafstand.” 

Persoonlijk denkt Van Loo dat het verstan-
dig is een nieuwe taskforce op te richten, 
die zich focust op de uitvoering van alle 
adviezen. Zo kan de opvolging volgens hem 
verder worden geborgd. 

RUIMTETEKORT 
“Vooral operationele eenheden hebben 
steeds meer personeelsgebonden uitrus-
ting (PGU, red),” zo gaat Van Loo desge-
vraagd verder in op de eerste bevindingen 
van de Taskforce. “Daar waar zij vroeger 
aan één PGU-opslagkast voldoende had-
den, zijn er nu eenheden die deze uitrus-
ting maar net in drie kasten kwijt kunnen 
of die ruimte tekort komen. Hierdoor komt 
het vaak buiten of op de kast te liggen, 
verdwijnt het, gaat het kapot, of wordt 
het geruild voor een nog ongeschonden 
exemplaar.”

GROTER MATERIEEL 
Ook is het huidige vastgoed volgens 
hem vaak niet geschikt voor het doel 
waarvoor het nu wordt gebruikt. 
“Legeringsgebouwen vormen nu kantoren 
en voertuigstallingen zijn getransfor-
meerd tot opslagruimten. Bovendien is 
het vastgoed niet geschikt voor het steeds 
grotere materieel dat is of wordt aange-
schaft. Zo zijn nieuwe militaire voertuigen 
vaak groter en breder dan vroeger, waar-
door deze niet meer in bestaande werk-
plaatsen passen. De bijbehorende parkeer-

AFMP-voorzitter: 

‘MET ZIJN ALLEN 
MONITOREN WE ALLE 
VASTGOEDPLANNEN’ 
De komende jaren blijft de AFMP alle vast-
goedplannen, zoals grootschalige nieuw-
bouwprojecten, verbouwingen en verhui-
zingen, op de voet volgen. “We monitoren 
deze processen, net als alle andere ontwik-
kelingen bij Defensie, met elkaar,” verdui-
delijkt AFMP-voorzitter Ruud Bergsma. 
“Defensie doet dit, zoals je in het interview 
met Ard Goedhart kunt lezen, met haar 
eigen mensen en uiteraard in nauwe samen-
spraak met de medezeggenschap. Ook de 
AFMP en onze zusterbond MARVER blijven 
voortdurend een oog in het zeil houden. 
Dat doen we in het overleg op het hoogste 
niveau met de HDP en de CDS als het gaat 
om strategische vastgoedkeuzes en aan 
de onderhandelingstafel als plannen de 
rechtspositie van onze leden raken. Hierbij 
waken we er nadrukkelijk voor om niet op 
de stoel van de medezeggenschap te gaan 
zitten. Als functionaris bij de Taskforce 
NoVa zal ook AFMP-kaderlid Marcel van Loo 
scherp blijven op alle vastgoedveranderin-
gen die nog volgen. Samen met zijn collega-
functionarissen bij deze taskforce inspec-
teert hij op dit moment alle kazernes en 
defensiepanden op locatie en hierdoor ziet 
hij met eigen ogen onder welke omstandig-
heden collega’s nu moeten werken en welke 
verbeteringen dus nodig zijn.”   
De AFMP staat volgens Ruud open voor 
input, commentaar en vragen van leden, 
die bij specifieke vastgoedprocessen zijn of 
worden betrokken. “Zij kunnen ons altijd 
om advies vragen of verzoeken om mee te 
denken over specifieke vraagstukken op 
vastgoedgebied. Op deze manier bewaken 
wij met zijn allen alle processen en dit komt 
ten goede aan het personeel en aan heel 
Defensie.” 

BLIKOPENER
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NISA

 De eerste activiteiten van het NISA 
in de afgelopen maanden waren 
het opzetten van een eigen com-

municatieplatform binnen het Customer 
Relationship Management-programma All 
Solutions, waarmee de AFMP al jarenlang 
werkt, en het aanmaken van een groep 
NISA-medewerkers en geïnteresseerde 
AFMP-leden binnen Microsoft Teams. Naast 
een informatieve NISA-website die over 
niet al te lange tijd de lucht ingaat en een 
nog aan te maken WhatsApp-groep, is hier-
mee een start gemaakt met het zo breed 
mogelijk onder de aandacht brengen van 
het NISA en de internationale vraagstuk-
ken waarmee het zich gaat bezighouden. 
De eerste NISA-meeting zal binnenkort 
plaatsvinden. 

STRATEGISCHE ADVIEZEN 
De belangrijkste doelstelling van het NISA-
platform is om het Algemeen Bestuur van 
de AFMP en de vereniging strategische 

adviezen over internationale vraagstukken 
te gaan verstrekken. Dit zal onze bond onder 
meer helpen bij haar taak en missie om opti-
male ondersteuning te bieden aan alle leden 
die buiten onze landsgrenzen actief zijn.

PERSONELE VERSTERKING 
Als nog pril, maar enthousiast platform kan 
het NISA nog de nodige personele verster-
king gebruiken. Daarom zoeken we naar 
betrokken leden die hiervan deel willen gaan 
uitmaken. Let op! Jouw eventuele deelname 
zal vast en zeker worden verbonden aan 
relevante (bonds-)activiteiten op het gebied 
van internationale samenwerking. Beschik jij 
over kennis en ervaring, die naar jouw over-
tuiging een toegevoegde waarde kunnen 
hebben voor het NISA? En spreek jij je graag 
uit over (bonds-)vraagstukken en uitdagin-
gen met een internationaal karakter? Aarzel 
dan niet en stuur ons een e-mail waarin jij je 
interesse toelicht: info@afmp.nl. Jij hoort 
dan snel van ons! 

In de voorgaande editie van 
OpLinie kondigden we aan 
dat wij druk doende waren 
met de oprichting van het 
Netwerk Internationale 
Samenwerking AFMP, ofwel 
NISA. Inmiddels zijn de nodige 
stappen gezet om een goede 
invulling te geven aan dit 
gloednieuwe platform, waarin 
leden samenkomen, hun 
kennis delen en hun mening 
vormen en aanscherpen 
over vraagstukken op het 
terrein van internationale 
samenwerking. Onlangs 
beleefde dit platform zijn 
officiële start. 

NETWERK INTERNATIONALE 
SAMENWERKING AFMP ZIET 
LEVENSLICHT 
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Via de post of e-mail 
ontvangt de AFMP regelmatig 
brieven en artikelen van leden 
over bondsgerelateerde 
onderwerpen of actuele 
defensie-ontwikkelingen. 
Deze verdienen naar onze 
mening vaak een breder 
publiek. Vanaf deze OpLinie-
uitgave ruimen wij in 
deze rubriek - uiteraard 
met toestemming van de 
afzenders - daarom plek in 
voor de meest opvallende, 
ontroerende of kritische 
stukken die ons de afgelopen 
tijd zijn toegestuurd. Wij 
behouden ons het recht voor 
deze in te korten of aan te 
passen, zonder dat dit ten 
koste gaat van de boodschap 
hiervan. Waar nodig reageren 
wij op geuite meningen of 
aan ons gerichte vragen. 
Wil jij iets aan ons kwijt? 
Stuur dan een e-mail naar 
communicatie@afmp.nl.  

‘Wie vrede wil, bereidt zich voor op oorlog.’ 
In 347 voor Christus schreef Plato voor het 
eerst dit weinig vrolijke mensbeeld. Het is 
wel de harde hedendaagse realiteit. Vooral 
in West-Europa is de oorlog in Oekraïne hard 
geland en in Nederland kunnen we al jaren de 
grondwettelijk vastgelegde defensietaken 
niet uitvoeren, terwijl het niet denkbeeldig 
is dat wij, om onze vrijheid te behouden, 
moeten kunnen terugvechten met de beste 
middelen voor onze mannen en vrouwen die 
dat moeten doen. Is de les van de meidagen 
1940 vergeten?

Daarvoor is een defensie-industrie nodig, die 
Nederland deels in eigen hand heeft. Dan is 
het wel vreemd dat veel investeerders zoals 
pensioenfondsen en banken de defensie-
industrie mijden.

Waarom doen ze dat eigenlijk? De kern is 
dat ze vinden dat er teveel wapens zijn, ze 
geen geld willen stoppen in de productie van 
massavernietigingswapens en geen wapens 
in verkeerde handen willen zien. Allemaal 
nobele redenen, maar het is zeer de vraag 
of het stoppen van investeringen effect 
sorteert. 

Allereerst: afschrikking is de hoeksteen voor 
onze vrijheid. Geen fijne gedachte, maar 
wel de harde realiteit. Oekraïne betaalt nu 
de prijs van het negeren van afschrikking. 
Dat mag nooit meer gebeuren. Afschrikking 
vereist wel tanden en die levert de defensie-
industrie. Niet fijn, maar onmisbaar. Het 
beperken van de westerse wapenindustrie 
tast de controle over de wapenleveranties 
meer aan dan nu het geval is. Want als het 
Westen niet levert, komt het dan uit China, 
Rusland, Iran en Noord-Korea? De vraag is 
bepalend, niet het aanbod. De wapens gaan 
dus niet de wereld uit. Integendeel.

De defensie-industrie produceert meer 
dan wapens. Ik kan mij niet voorstellen dat 

Nederlandse investeerders onze militairen 
niet de beste bescherming gunnen tegen 
bommen, granaten, kogels, chemische en 
biologische wapens. Naast de producten 
van transport, communicatie, logistiek en 
persoonlijke uitrusting. Niet in dit alles inves-
teren, is een minachting van de veiligheid van 
onze militairen. 

Wat ook vaak wordt vergeten, is dat militair 
materieel niet alleen in oorlog wordt ingezet, 
maar ook in crisisbeheersingsmissies en 
rampen. Van Korea tot de Balkan en Kabul 
tot Limburg. Dit correspondeert precies met 
artikel 97 van de grondwet, de taken van 
Defensie. Taken die niet minder worden in 
een woelige wereld, het is dagelijks werk. 
Daarvoor zijn de beste spullen nodig, liefst 
spullen die we zelf kunnen maken. 

Tot slot, de universele soldaat bestaat niet. 
De motivatie van Nederlandse militairen om 
hun land te dienen en zo onze democratie en 
vrijheid te verdedigen, is niet te vergelijken 
met militairen die regimes ondersteunen 
die worden gekenmerkt door dictatuur, 
onderdrukking, geweld en het negeren van 
menselijke waardigheid. Net zomin als dat je 
de militair over één kam kunt scheren, kun je 
dat doen met de defensie-industrie die onze 
soldaten ondersteunt. Nuance telt.

Niemand wil oorlog. Militairen weten als 
geen ander wat de effecten van wapens zijn. 
Daarom doen zij er alles aan om oorlog te 
voorkomen. Dat kan echter niet als tandeloze 
tijger met een vriendelijke glimlach. Het is 
nu eenmaal de grimmige noodzaak om als 
krijgsmacht iedere tegenstander te kunnen 
domineren. Daarvoor zijn de beste mensen 
nodig, maar ook genoeg goede spullen en 
daarvoor is onze Defensie-industrie nodig. 
Dat is niet ideaal, maar wel een garantie 
voor onze vrijheid, welzijn en welvaart in de 
huidige wereld. Soms is moeten belangrijker 
dan willen.  

Wie vrede wil...

De hiernaast afgedrukte 
publicatie ontvingen wij van 
AFMP-lid Paul van Campen. Met 
toestemming bewerkte hij een 
artikel van de hand van Mart 
de Kruif, oud-commandant der 
Landstrijdkrachten. 

post
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XX

G eneraal Robert Bieger, voorzit-
ter van het Militair Comité van de 
EU (EUMC), beet het spits af bij 

het seminar. In zijn betoog verwees hij naar 
het Europese geopolitieke speelveld, dat 
ingrijpend is veranderd door de agressie 
van Rusland tegen de Oekraïne. Maar ook de 
wereldwijde cyberdreigingen en klimaat-
veranderingen, die een gevaar vormen voor 
de Europese veiligheid en stabiliteit en dus 
ook voor de EU-bondgenoten, passeerden de 
revue in Brussel.

TECHNOLOGISCHE 
SOEVEREINITEIT
Europese landen verhogen hun defensie-
uitgaven om zo onder andere meer technolo-
gische soevereiniteit te verwerven. De EU en 
de NAVO lanceerden al eerder het zogeheten 

Strategisch Kompas en het Strategisch 
Concept in beweging om het Euro-
Atlantisch gebied met het oog op bestaande 
en toekomstige dreigingen sterker, veiliger 
en slagvaardiger te maken. Het Strategisch 
Kompas biedt de EU de mogelijkheid om, 
buiten de NAVO om, een zelfstandige mili-
taire inzet en capaciteit te realiseren. 
Zoals we in een eerder artikel al meldden 
(www.afmp.nl/actueel/nieuws-and-blogs/
euromil-steunt-snelle-europese- 
interventie-eenheid) is het doel hiervan om, 
naast de benodigde strategisch inzetbare 
middelen, ongeveer 5000 militairen van 
de Luchtmacht, Landmacht en de Marine 
op de been te brengen voor de EU Rapid 
Deployment Capacity, ofwel de EU RDC. Dit 
is de snelle interventie-eenheid van de EU 
die in 2025 operationeel moet zijn. 

EUROPESE INTEGRATIE 
Tijdens het seminar werden niet alleen 
actuele kwesties besproken waarmee mili-
tairen in Europa worden geconfronteerd, 
maar is ook ingezoomd op de vooruitgang 
van de Europese integratie op defensiege-
bied. Meer dan een jaar geleden werd het 
Strategisch Kompas goedgekeurd en dit 
jaar zijn de oefeningen van de RDC gestart. 
Belangrijke vragen waarop het discussiepa-
nel antwoord probeerde te geven geduren-
de het seminar was wat de doelstellingen 
en de toekomstige uitdagingen van de RDC 
moeten worden en wat de gemeenschappe-
lijke oefeningen betekenen voor militairen. 
Tijdens een plenaire discussie uitte gene-
raal Biegel zijn zorgen hierover. Hij ziet een 
enorme uitdaging in het stroomlijnen van 
het gezamenlijke denken van de deelnemen-
de landen over de RDC. De gedachtegang 
vanuit Brussel is om militairen en diploma-
ten meer te laten samenwerken. Nu Groot-
Brittannië de EU heeft verlaten, wordt dit 
nog complexer.

FINANCIERING 
Deelnemers uit een aantal landen, onder wie 
vertegenwoordigers van vakbonden, spra-
ken hun zorgen uit over de financiering van 
de RDC. Zij vroegen zich af of er voldoende 
fondsen zijn om de lidstaten onder artikel 
4 belangrijke taken te laten uitvoeren. Een 
collega van een Zuid-Europese bond vroeg 
zich af hoe de EU de benodigde eenheden 
kan formeren nu zoveel militairen de dienst 
verlaten. Veel eenheden in Europa hebben 
onvoldoende aanwas van nieuwe collega’s. 
Vooral militairen in de lagere rangen zeggen 
de dienst vaarwel. Een brandende vraag 
is dus of er in de toekomst wel voldoende 
instroom van militairen bij de eenheden is 
om de plannen waar te maken.

Lees de volledige versie van dit artikel via 
deze link: www.afmp.nl/actueel/nieuws-
and-blogs/voorbereidingen-voor-snelle-
europese-interventie-eenheid-staan-
onder-druk  

EUROMIL

 ‘VOORBEREIDINGEN 
VOOR SNELLE EUROPESE 
INTERVENTIE-EENHEID 
STAAN ONDER DRUK’
 In samenwerking met het Europees Parlement 
verzorgde EUROMIL, de Europese Organisatie van 
Militaire Verenigingen waarbij de AFMP en de MARVER 
al jarenlang zijn aangesloten, onlangs een seminar bij 
de EU in Brussel. Onderwerpen van gesprek waren de 
huidige geopolitieke situatie in Europa en belangrijke 
Europese defensieontwikkelingen. In samenspraak 
met Europees Parlementslid Juozas Olekas werd een 
interessant seminarprogramma samengesteld, waaraan 
namens de AFMP Ron Groenewegen, Koos Stauthamer 
en Gil Bruel als leden deelnamen. 
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Loontwikkeling en loontabel 
hebben meeste prioriteit 

AVW-AGENDA VOOR 
BURGERPERSONEEL 
IN DE STEIGERS

 Het resultaat dat inmiddels aan 
het AFMP-bestuur is voorgelegd, 
is een concept-agenda met 10 

deelthema’s inclusief avw-speerpunten 
en een door de SBU opgestelde prioritei-
tenmatrix. Deze matrix, waaruit blijkt dat 
loonontwikkeling en de loontabel volgens 
burgers als deelthema’s de meeste priori-

Na de recente avw-bijeenkomsten voor burgermedewerkers 
in Utrecht, Den Haag, Hoogerheide en Den Helder zette de 
Sector Burgerpersoneel (SBU) van de AFMP vervolgstappen om 
op korte termijn te komen tot een arbeidsvoorwaardenagenda 
die aan hun wensen voldoet. De hieruit voortgekomen 
arbeidsvoorwaardensuggesties zijn ‘veredeld’ en besproken met 
de SBU. Daaraan toegevoegd zijn de elementen die zij al eerder 
definieerde en die onderdeel waren van de bijeenkomsten.

14
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teit moeten krijgen, is bedoeld als richting-
gevend document voor dit bestuur. 
Het is een gewenste richting om binnen 
de ACOP, de centrale waarvan de AFMP, de 
MARVER en FNV Overheid deel uitmaken, een 
definitieve arbeidsvoorwaardeninzet te kun-
nen samenstellen. Tegelijkertijd benaderen 
we de andere defensiebonden met onze con-
ceptagenda en prioriteitenmatrix. We gaan 
dan na of we gedeelde opvattingen hebben 
over avw-punten en of we  willen en kunnen 
komen tot een gezamenlijke avw-inzet voor 
burgerpersoneel.

DEELTHEMA’S 
Hierna zetten we de 10 deelthema’s van onze 
concept-avw-agenda op een rij. Bij elk thema 
vind je een toelichting van de SBU en enkele 
avw-wensen die tijdens de bijeenkomsten 
zijn geuit.  

DEELTHEMA 1

LOONONTWIKKELING

TOELICHTING SBU
Een loonsverhoging op basis van een vast 
bedrag heeft het grootste draagvlak. 
Waarschijnlijk is voldoende draagvlak te 
vinden als er een combi wordt gemaakt 
van een vast bedrag met een procentuele 
verhoging. Voordat dit gebeurt, moet de 
burgerloontabel worden herzien en markt-
conform worden gemaakt. Hiermee moeten 
de inkomensverschillen worden verkleind. 
Hierbij is er een groot draagvlak voor een 
prijscompensatieafspraak of een systeem 
om marktinvloeden op de koopkracht op te 
vangen. 

HIGHLIGHTS BIJEENKOMSTEN
→ Een combi: een vast bedrag met een per-

centage (voor lagere schalen en rangen); 
→ Een vast bedrag;
→ Eerst moet de burgerloontabel wor-

den herzien en marktconform worden 
gemaakt, daarna dient een percentage te 
worden toegepast; 

→ Zorg voor een standaard prijscompensa-
tie, daarna voor loonstijging.

DEELTHEMA 2

LOOPBAANONTWIKKELING

TOELICHTING SBU
De huidige Studiefaciliteitenregeling bur-
gerlijke ambtenaren defensie is volgens de 
meeste burgermedewerkers toereikend, 
maar sommige collega’s vinden dat een 
verruiming mogelijk moet zijn. Een veelge-
noemd aspect is dat er ruimte dient te zijn 
voor maatwerk. Ook is er een stevige roep 
om het verhogen van het individueel oplei-
dingsbudget en om het gelijktrekken hiervan 
met dat van militairen. 

HIGHLIGHTS BIJEENKOMSTEN
→ Maatwerk in verband met de levens-

fase van een medewerker. Dit mag niet 
ten koste gaan van de directe collega’s. 
Hieraan mogen een bindende werking en 
een goede begeleiding worden gekoppeld;

→ Het zou niet nodig moeten zijn, maar een 
uitbreiding van de huidige faciliteiten is 
handig om meer mensen goed te kunnen 
bedienen en in de gelegenheid te brengen.

DEELTHEMA 3

VERLOF

TOELICHTING SBU
Er is veel animo voor een verlofspaarregeling 
waarin een zekere flexibiliteit zit ingebouwd. 
Hierdoor kan opgebouwd verlof voor een 
langere periode of in de vorm van vroegpen-
sioen worden opgenomen, maar ook te gelde 
worden gemaakt. Daarnaast is er een aanvul-
lende behoefte aan verlofvormen die raken 
aan levensfases.

HIGHLIGHTS BIJEENKOMSTEN
→ Een verlofspaarpot waarin uren kunnen 

worden gespaard die niet meer vervallen;
 Het doel is om:
→ • dit later te laten uitbetalen op een zelf 
  te bepalen moment, zoals een levens-
  fase of – gebeurtenis.
 • dit later op te nemen, bij bijvoorbeeld 
  een wereldreis of een prepensioen.
→ Voer vitaliteitsverlof in.

DEELTHEMA 4

LOONTABEL

TOELICHTING SBU
Ongetwijfeld vormt de burgerloontabel het 
heetste hangijzer. Al langer wordt een disba-
lans ervaren tussen inkomens van militairen 
en burgers die gelijk werk verrichten. Door de 
nieuwe loontabel van militairen is die disba-
lans alleen maar gegroeid. De tweede veroor-
zaker hiervan is de FUWADEF-somscoretabel. 
Verder is er een sterke roep om aan de onder-
kant (t/m S6) van de tabel ‘een duidelijke 
versteviging’ aan te brengen. De meeste bur-
germedewerkers zijn niet in staat om zichzelf 
naar een betere arbeidspositie te solliciteren, 
al is het maar omdat Defensie als werkgever 
opgedane kennis en ervaring in het werkveld 
onvoldoende erkent. 

HIGHLIGHTS BIJEENKOMSTEN
→ Defensie heeft zich ontpopt tot een ‘diplo-

mawerkgever’. Zij heeft onvoldoende oog 
voor personeel met werkervaring en voor 
capaciteiten die je niet in de schoolbanken 
opdoet;

→ Het probleem zit bij de laagste schalen, 
tot en met schaal 6. Die inkomens zijn 
gewoon te laag om fatsoenlijk te kunnen 
rondkomen;

→ Vergelijkbaar werk (qua functie) tussen 
burgers en militairen moet gelijk worden 
betaald;

→ Het minimale salarisniveau moet komen te 
liggen bij schaal 4.

DEELTHEMA 5

LEVENSFASE- EN 
VITALITEITSBELEID

TOELICHTING SBU
Om snelheid te krijgen in het eerder toe-
gezegde levensfasepersoneelsbeleid moet 
dit in stukken worden geknipt. Zo kunnen 
tastbare resultaten worden bereikt. Daarbij 
is beleid voorzien voor ouderen, specifiek het 
mogelijk maken van vervroegd uittreden - 
een speerpunt. Hierbij is de roep groot om de 
huidige PAS-regeling te behouden. Waar bij →



16

BURGERPERSONEEL

DEELTHEMA 9

NIET UITLEGBARE 
VERSCHILLEN

TOELICHTING SBU
Maatschappelijk worden verschillen tussen 
groepen steeds minder of helemaal niet 
meer geaccepteerd. Datzelfde zien we terug 
binnen Defensie. Burgers verlangen van ons 
als vakbond en van de werkgever dat wij 
verschillen niet accepteren en handhaven. Bij 
de andere deelthema’s is dit ook het geval. 
Het afschaffen van bewust belonen, een 
eerlijke verdeling van de bindingspremie, het 
achteraf uitbetalen van de TOD en het gelijk 
trekken van verlof zijn het meest genoemd 
als niet uitlegbare verschillen tussen burgers 
onderling of tussen burgers en militairen. 

HIGHLIGHTS BIJEENKOMSTEN
→ Schaf bewust belonen af en verdeel dat 

budget onder het personeel;
→ Zorg voor een eerlijke verdeling van 

bindingspremies;
→ Ken de TOD achteraf toe en betaal  

deze uit.

DEELTHEMA 10

OVERIGE EISEN

TOELICHTING SBU
De woongebiedeis is een oude, veelgehoorde 
klacht die moet worden aangepakt. Verder 
was er een breed gehoor voor het vinden 
van een bijzondere beloningspositie voor 
arbeidsparticipanten.

HIGHLIGHTS BIJEENKOMSTEN 
→ Medewerkers die in dienst zijn via de 

Participatiewet kunnen niet aanvullend 
worden beloond op een normale manier. 
Zij worden anders namelijk gekort op hun 
inkomen. Maak daarom bijzonder belonen 
voor hen mogelijk zonder dat dit via een 
andere weg weer wordt afgepakt;

→ Schrap de woongebiedeis van minder dan 
25 kilometer bij verhuizingen;

→ Zorg voor een TOS als de uitwerking van 
arbeidsvoorwaarden tijd gaat kosten.   

DEELTHEMA 7

CAFETARIAMODEL/IKB

TOELICHTING SBU 
De bij dit deelthema genoemde elemen-
ten passen volledig of gedeeltelijk in het 
huidige cafetariamodel en zijn een opmaat 
voor een serieus IKB bij Defensie. Opvallend 
is dat ook burgers met verbazing spreken 
over het wisselend kunnen uitruilen van de 
vakbondscontributie met bronnen via het 
cafetariamodel. Zij merkten veelvuldig op 
dat dit een vast onderdeel moet zijn. Dit is 
trouwens geen burgerspecifiek onderdeel. 
Het kan evengoed een wens en uitkomst 
voor militairen zijn.

HIGHLIGHTS BIJEENKOMSTEN
→ Contributie vakbond vast in te zetten 

doel voor de uitruil in het cafetariamodel;
→ Abonnementskosten van een sportclub 

als doel in het cafetariamodel.

DEELTHEMA 8

ARBEIDSDUUR

TOELICHTING SBU
Alleen deeltijders lijken iets te zien in een 
gemiddelde arbeidsduur van 36 uur, waarbij 
de vrijgekomen uren eerst aan deze mede-
werkers worden aangeboden.

HIGHLIGHTS BIJEENKOMSTEN
→ Als wordt uitgegaan van een gemid-

delde arbeidsduur van 36 uur per week 
de huidige medewerkers eenmalig de 
keuze bieden om minimaal nog tien jaar 
wekelijks 38 uur te blijven werken;

→ Arbeidsduur van 36 uur per week alleen 
met behoud van álle huidige elementen 
van de rechtspositie. Het mag de toch al 
te hoge werkdruk niet verder verhogen.

loopbaanontwikkeling veelvuldig maatwerk 
is genoemd, bestaat ook bij dit deelthema de 
behoefte aan een grotere mate van flexibili-
teit in de arbeidsduur met een gegarandeer-
de terugkeer naar de originele aanstellings-
duur. Verder is er een sterke roep om sport 
te faciliteren, zoals dat ook bij militairen 
gebeurt. Dit ter bevordering van de vitaliteit 
van burgers. 

HIGHLIGHTS BIJEENKOMSTEN
→ Levensfasen moeten worden omschreven 

en daar moet specifiek beleid op worden 
gemaakt. Prioriteit ligt bij regelingen die 
zorgen voor vervroegd uittreden;

→ Bied vitaliteitprogramma’s aan;
→ Sporten als arbeidstijd zoals bij militairen.

DEELTHEMA 6

INCONVIËNTEN

TOELICHTING SBU
Burgers ondervinden inconviënten waar-
voor geen compensatie bestaat die in gelijke 
gevallen wel voor militairen bestaat of die 
zij onvoldoende vinden. Zij zijn tevreden over 
de FDC-systematiek, maar niet over de mate 
waarin het ongemak wordt gecompenseerd. 
De burgerrechtspositie kent een oefen-
toelage, maar een vaartoelage ontbreekt. 
Overeenkomstige vergoedingen verschillen 
veelal in de toepassing hiervan, waardoor 
onverklaarbare en onwenselijke verschillen 
ontstaan. Een veelgehoorde klacht is het 
accommoderen van burgerdienstreizigers 
op slaapzalen met militairen. Verschillende 
en strijdige levensfasen en behoeften wor-
den hierdoor samengebracht. Een passende 
oplossing voor veel tekortkomingen is het 
sneller en vaker militariseren van burgers, 
zodat vergoedingen en faciliteiten vrijko-
men. Net als bij de loonontwikkeling werd 
ook hier veelvuldig de prijscompensatie 
gekoppeld aan vergoedingen en toelagen. 

HIGHLIGHTS BIJEENKOMSTEN
→ Trek de consignatievergoeding gelijk;
→ Toelagen aanpassen aan de inflatie (APC);
→ Neem de vaartoelage op in IBBAD.

↘ Arjen Rozendal, 
sectorhoofd Marine en 
Burgerpersoneel bij de 
AFMP.
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PA-BIJEENKOMSTEN KOMEND NAJAAR

In het najaar van 2023 heeft de AFMP weer door heel Nederland 
regiobijeenkomsten gepland staan voor haar postactieve leden. 
De uitnodigingen worden circa 4 weken voor de bijeenkomst ver-
stuurd. Dit gebeurt via e-mail als jouw e-mailadres bij ons bekend 

is of anders per post. Bij de uitnodiging voegen we ook een 
agenda. Om een PA-bijeenkomst bij te wonen, dien je je vooraf 
aan te melden. Hoe je dit kunt doen, lees je in de uitnodiging. 
Check diverse locaties en data in onderstaand overzicht!

Twente
vrijdag 29 sept 2023, 14.00 uur
locatie Wijkcentrum ‘t Lansink, 
Twijnstraat 8, Hengelo

Apeldoorn & Salland
maandag 2 okt 2023, 13.30 uur
locatie Wijkcentrum de Stolp, 
Violierenplein 101, Apeldoorn

Assen & Groningen
woensdag 4 okt 2023, 10.00 uur
locatie Buurthuis De Maasstee, 
Maasstraat 25, Assen

Emmen
woensdag 4 okt 2023, 13.30 uur 
locatie Dorpshuis ‘t Hoefijzer 
Zuidbarge, Zuidbargerstraat 94,  
Emmen

Utrecht e.o. & ’t Gooi
vrijdag 6 okt 2023, 10.00 uur
locatie Buurtkamer De Groote 
Hond, Diepenbrocklaan 145, 
Nieuwegein

De Baronie & Rijen
vrijdag 6 okt 2023, 13.30 uur 
locatie Sociaal Cultureel 
Centrum ‘t Kraaienest, 
Tweeschaar 12, Breda

NO-Veluwe
maandag 9 okt 2023, 10.00 uur
locatie Zalencentrum De 
Kiekmure, Tesselschadelaan 1, 
Harderwijk

Eemland & Doorn
maandag 9 okt 2023, 13.30 uur
locatie AFMP-gebouw, Johan 
van Oldenbarneveltlaan 46, 
Amersfoort

Venlo/Roermond/Poort Limburg
woensdag 11 okt 2023, 13.30 uur
locatie Gemeenschapshuis 
Kepel, Kerkstraat 27, Panningen

Zeeland
vrijdag 13 okt 2023, 10.00 uur
locatie Wijkgebouw de Spinne,  
Joseph Lunslaan 7, Goes

Roosendaal & W-Brabant
vrijdag 13 okt 2023, 13.30 uur
locatie Wijkcentrum Het Fort,  
Bernadettestraat 4, Bergen op 
Zoom

IJsselland
maandag 16 okt 2023, 10.00 uur
locatie Dorpshuis,  
Mariënrade 3, Wezep

Kennemerland 
dinsdag 17 okt 2023, 10.00 uur
locatie De Boerderij, zaal 2, 
Lutulistraat 139, Hoofddorp

Veluwe
dinsdag 17 okt 2023, 14.00 uur
locatie de Velder,  
Munnikenhof 17, Ede

Noord-Holland-Noord
vrijdag 20 okt 2023, 13.30 uur
locatie de MOOC,  
Spoorstraat 56, Den Helder

ZO-Veluwe
maandag 23 okt 2023, 13.30 uur
locatie PMT De Landing, 
Deelenseweg 28, Schaarsbergen

Rijnmond
dinsdag 24 okt 2023, 10.00 uur
locatie Cultureel Centrum 
Sterrenburg, Dalmeyerplein 10,  
Dordrecht

Haaglanden
dinsdag 24 okt 2023, 13.30 uur
locatie Veteranencafé Heeswijk, 
Heeswijkstraat 60, Voorburg

De Kempen
woe 25 okt 2023, 10.00 uur
locatie Korfbalvereniging DSC, 
Vijfkamplaan 1/3, Eindhoven

Check de data van de 
overige dit najaar geplande 
PA-bijeenkomsten via: 
www.afmp.nl/actueel/agenda.
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daar de belastingformulieren van leden in 
te vullen. Aan deze belastingservice bij onze 
oosterburen kwam in 2020 een einde door 
het coronavirus en sindsdien is deze service 
niet meer hervat. De inbreng van Hans 
Rombouts was en is echter nog altijd van 
grote waarde voor de AFMP.   

AFMP-SPEERPUNTEN 
Op de agenda van de 48e BV stond ook het 
vaststellen van de AFMP-speerpunten voor 
komend jaar. Zo streven we naar een verdere 
verbetering van de financiële rechtspositie 
van burgers en militairen en verlangen we 
meer duidelijkheid over de verschillende 
manieren waarop defensiepersoneel wordt 
ingezet en de hiermee samenhangende 
rechtspositionele aspecten. Verder vinden 
we dat het voorzieningenstelsel buitenland 
hoognodig herzien moet worden en gaan 
wij ons sterk maken voor modernisering en 
verbetering van het stelsel ziekte, arbeids-
ongeschiktheid en letsel. De regelingen zijn 
sterk verouderd en hard toe aan een update. 
Verder vinden we dat de (schade)vergoeding 
voor militairen en burgers die arbeidson-
geschikt door hun werk zijn geraakt in een 
aantal gevallen ondermaats is en moet 
worden verbeterd. Wij gaan daar komend 
jaar een campagne aan wijden. Last but not 
least gaan we aan de slag met de overgang 
naar het nieuwe pensioenstelsel. Het zal een 
flinke klus worden, waarbij we de belangen 
van onze leden goed zullen bewaken.   

van de AFMP en de MARVER. Tegenwoordig 
vervult hij nog altijd een prominente rol bij 
onze belastingservice. 

VAN GROTE WAARDE
Hans Rombouts was meer dan drie decennia 
op vrijwillige basis actief als invuller voor de 
belastingservice van de FNV en dus van de 
AFMP en de MARVER. Ook in België hielp hij 
leden met hun belastingaangifte. Als specia-
list bij uitstek speelde hij een belangrijke rol 
bij de verdere groei en professionalisering 
van onze belastingservice. Hij maakte in 
het verleden deel uit van de Belastinggroep 
AFMP, die zich bezighield met specifieke 
belastingzaken voor defensiemedewerkers. 
Vanaf 2001 nam hij de taak op zich om in de 
maand maart naar Duitsland te reizen om 

 T
ientallen jaren vervulde Hans van Eldik 
uiteenlopende functies bij de AFMP en 
haar voorganger. Zo was hij actief voor 
de afdeling De Baronie, maakte hij deel 

uit van de PA-Kaderraad en van onze sector 
Landmacht en spande hij zich als sector-
hoofd Postactieven in voor onze postactieve 
leden. In de loop der tijd ontpopte hij zich tot 
een specialist op pensioengebied. Zo kent 
hij alle ins & outs van het militaire pensi-
oen, inclusief de aanverwante (wachtgeld-)
regelingen. Door zijn werk in talloze com-
missies en werkgroepen toonde hij zich altijd 
dienstbaar en liet hij zien het belang van 
onze leden voorop te hebben staan. Door zijn 
vriendelijke uitstraling en de tijd die hij altijd 
neemt om met leden in gesprek te gaan, is 
hij geliefd onder zowel leden als collega’s 

HANS VAN ELDIK  
& HANS ROMBOUTS 
LID VAN VERDIENSTE

BONDIG - VERENIGING

Tijdens de in een goede sfeer verlopen 48e Bondsvergadering 
van de AFMP in Hotel De Werelt in Lunteren zijn Hans van 
Eldik en Hans Rombouts benoemd tot Lid van Verdienste. 
Hans van Eldik dankt deze benoeming aan zijn jarenlange 
inspanningen bij de AFMP en haar rechtsvoorganger 
Koninklijke Vereniging voor Militairen Ons Belang. Tot op 
de dag van vandaag is hij van grote meerwaarde voor onze 
bond. Hans Rombouts werd Lid van Verdienste, omdat hij 
gedurende ruim 30 jaar invuller was bij de belastingservice 
van de FNV en dus die van de AFMP en de MARVER. Ook hij 
is nog altijd een onmisbare kracht bij de AFMP. Beide heren 
kregen de bijbehorende versierselen uit handen van AFMP-
voorzitter Ruud Bergsma. 

Benoemingen tijdens 48e BV van AFMP in Lunteren 



19

BONDIG - VERENIGING

Syb van der Meer
plaats Annen
datum jubileum 1 maart 2023

Roel de Rover
plaats Noordwijk (Z-H)
datum jubileum 1 maart 2023

Harry van de Wege
plaats Middelburg
datum jubileum 1 maart 2023

Wilfred Donkers
plaats Rosmalen
datum jubileum 1 februari 2023

Dirk Floor
plaats Vlieland
datum jubileum 1 december 
2020

 50 
JAAR LID

JUBILARISSEN 
IN DE PICTURE 

In deze uitgave van OpLinie zetten we, 
met uitdrukkelijke toestemming van de 
betrokkenen, de leden in de schijnwerpers 
die de afgelopen tijd precies 50 of 60 
jaar lid waren van de AFMP. Dit om te 
benadrukken hoe dankbaar wij zijn voor hun 
jarenlange trouw aan onze bond. Van harte 
gefeliciteerd met jullie jubilea!

Ruud Uphoff
plaats Arnhem
datum jubileum 1 mei 2023

de heer N. Nieuwbuurt
plaats Den Helder
datum jubileum 1 mei 2023

de heer J.J. Hussem
plaats Ermelo
datum jubileum 1 februari 2023

de heer G.F. Beekman
plaats Lelystad
datum jubileum 1 januari 2020

Leo van Knijff
plaats Leersum
datum jubileum 1 juni 2023

 60 
JAAR LID

OVERLEDEN LEDEN

Wij publiceren in elke OpLinie, uiteraard met 
toestemming van de nabestaanden, de namen 
van de AFMP-leden die ons in de afgelopen 
periode zijn ontvallen. 

Mevrouw J. Bakker-
Heemskerk uit Roosendaal 
overleed op 22 maart 2023

Jan de Graaf uit Zeven overleed 
op 28 april 2023

Cees Haverhals uit Duiven 
overleed op 26 februari 2023

De heer S.I. Kooistra uit 
Lichtenvoorde overleed op 7 
maart 2023

De heer J.A.J. Lieferink uit 
Duiven overleed op 12 maart 
2023

De heer H.C.M. Reuvers uit Oss 
overleed op 18 maart 2023

De heer W.H.M. Schoppema 
uit Uden overleed op 22 maart 
2023

De heer A.T. Smorenburg uit 
Soesterberg overleed op 11 mei 
2023

Jan Tempelaars uit Venray 
overleed op 30 mei 2023

Mevrouw D. Vos-Verbraak uit 
Huijbergen overleed op 18 april 
2023

DATA VAN UGM- EN PENSIOEN-
VOORLICHTINGSBIJEENKOMSTEN
Ook in 2023 verzorgt de AFMP weer UGM- en pensioenvoor-
lichtingsbijeenkomsten in het hele land. Deze bijeenkomsten 
worden zowel op locatie als in de vorm van een webinar gehou-
den. Iedereen die tot de doelgroep behoort, ontvangt ongeveer 
8 maanden voor zijn of haar ontslag c.q. pensioendatum een 
uitnodiging hiervoor. In de uitnodiging lees je hoe jij je kunt 
inschrijven. Omdat Defensie ons als AFMP niet informeert of je 
hebt gekozen voor oDER of nDER, heb je mogelijk geen uitnodi-
ging van ons ontvangen. Neem in dat geval contact op met onze 
ledenadministratie via la@afmp.nl. Dit zijn de resterende data 
van de UGM- en pensioenvoorlichtingsbijeenkomsten:

UGM-VOORLICHTINGEN
Vrijdag 22 september 2023 (op locatie)
Vrijdag 24 november 2023 (webinar)

PENSIOENVOORLICHTINGEN
Woensdag 27 september 2023 (op locatie)
Woensdag 29 november 2023 (webinar)
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BIJZONDERE ONTMOETING 
Geënthousiasmeerd door haar voorstel-
len legde AFMP-voorzitter Ruud Bergsma 
snel persoonlijk contact met Anneke. Hij 
maakte een afspraak met haar om het 
album en een aantal andere memorabilia, 
zoals een jaarverslag van Ons Belang uit 
1957, te komen ophalen bij haar thuis. Deze 
afspraak mondde uit in een bijzondere 
ontmoeting met haar en haar man Carel in 
Heelsum. 
Voordat zij tijdens deze ontmoeting het 

ons ook een digitale preview van de memoi-
res die haar vader op haar verzoek in 1998 
aan het papier toevertrouwde. Het gedeelte 
van deze memoires dat handelt over Ons 
Belang completeerde zij onlangs zelf met 
een voor- en nawoord en met een aantal 
bijzondere foto’s. Door de jaren heen hebben 
alleen zij en haar man de memoires gelezen, 
maar volgens Anneke verdienen de verhalen 
van haar vader een groter publiek. Vandaar 
dat deze nu ook digitaal beschikbaar worden 
gesteld voor AFMP-leden. 

A nneke wilde een goede bestem-
ming geven aan een fotoalbum 
met diverse foto’s en kranten-
knipsels van de viering van het 

60-jarig bestaan van Ons Belang in 1958. Dit 
album trof zij onlangs aan bij het opruimen 
van haar huis in het Gelderse Heelsum. Zij 
ontdekte op internet dat Ons Belang in 1992 
was opgegaan in de AFMP en nam daarom 
contact met ons op. Zij bood niet alleen aan 
om het album te komen langsbrengen op 
ons kantoor in Amersfoort, maar stuurde 

De AFMP ontving onlangs in haar mailbox een bijzondere mail met daarin een uniek 
aanbod. Deze mail was afkomstig van de 70-jarige Anneke Sicherer-Roetman. Als dochter 
van de in 2005 op 86-jarige leeftijd overleden Jan Roetman, in de jaren vijftig van de 
vorige eeuw president van Ons Belang, Koninklijke Vereniging van Onderofficieren - de 
voorloper van de AFMP - deed Anneke ons een offer we couldn’t refuse’.

BIJZONDERE GESTE VAN 
DOCHTER VAN VOORMALIGE 
PRESIDENT ‘ONS BELANG’

AFMP ontvangt 
fotoalbum en 
memorabilia 
met unieke 
bondsgeschiedenis
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fotoalbum tevoorschijn haalde, vertelde 
zij enthousiast over haar vaders loopbaan. 
Hij werd op 13 november 1918 geboren 
als oudste van een gezin met drie jon-
gens, dat het financieel niet breed had. Hij 
schopte het van dienstplichtig onderof-
ficier in Ede, lid en president van de afdeling 
Harderwijk van Ons Belang uiteindelijk op 
24 september 1953 tot president van deze 
Vereniging voor Onderofficieren, die in 1958 
bij gelegenheid van het 60-jarig bestaan 
het predicaat Koninklijk kreeg toebedeeld. 
Noemenswaardig is dat hij twee ridderor-
des ontving. In 1961 werd hij Ridder in de 
Orde van Leopold II in België en in 1981 is hij 
benoemd tot Ridder in de Orde van Oranje-
Nassau. Laatstgenoemde onderscheiding 
ontving hij niet alleen voor zijn werk voor 
Ons Belang, maar ook voor zijn activiteiten 
daarna. Zo was hij President-Directeur van 
ooit door Ons Belang opgerichte verzeke-
ringsmaatschappijen en banken. 

EUROPESE DEFENSIE 
GEMEENSCHAP 
Een bijzonderheid die een plek kreeg in de 
memoires is het thema waarop Jan inging 
in zijn openingsrede tijdens zijn eerste 
Algemene Vergadering als president in 1954. 
Bij die gelegenheid sprak hij over de eerste 
ideeën voor de oprichting van een Europese 
Defensie Gemeenschap. Deze EDG is een 
voorloper van EUROMIL, de koepelorgani-
satie van 34 vakbonden en vakcentrales, die 
tegenwoordig de belangen behartigt van 
militair personeel in 22 landen. De AFMP 
is hierbij al jarenlang aangesloten. Ook de 
grootse viering van het 60-jarig bestaan van 
Ons Belang - een driedaags evenement in 
Den Haag met het nodige spektakel, een fly-
by en een bezoek van Prins Bernhard - pas-
seert uitgebreid de revue in de memoires. 
“Mijn vader heeft voor deze happening veel 
werk verzet,” benadrukte Anneke. “Aan de 
eettafel thuis praatten mijn ouders er vaak 
over. Als jong, maar nieuwsgierig enig kind 
kreeg ik hier veel van mee.” 
De loopbaan van haar vader bij Ons Belang 

was volgens Anneke sowieso een belangrijk 
gespreksonderwerp in het gezin. “De meeste 
verhalen gingen over de jaarlijkse congres-
sen die hij als president meemaakte in 
België, Frankrijk en Luxemburg. Mijn moeder 
ging hierbij vrijwel altijd mee. Opgegroeid 
in gezinnen die zich weinig konden veroor-
loven, waren dit voor hen de eerste bui-
tenlandse reizen die zij maakten en dat was 
natuurlijk bijzonder. Door alles wat er aan 
tafel werd verteld, had ik als kind ook altijd 
het woord bezoldiging in mijn hoofd, terwijl 
ik nog niet wist wat het betekende.”

MET NAAM EN TOENAAM
Het 60-jarig bestaan van Ons Belang in 1958 
vormt de rode draad in het fotoalbum, dat 
Anneke op Ruuds verzoek uitgebreid door-

nam en uiteindelijk aan hem overhandigde. 
Het viel Ruud al snel op dat Anneke alle 
bondskopstukken die op de foto’s staan met 
naam en toenaam kent. Deze kennis dankt 
zij natuurlijk aan alles wat zij hiervan in haar 
jeugd meekreeg en aan alle in de memoires 
vastgelegde verhalen. Met de belofte dat dit 
album en de andere memorabilia een mooie 
plek krijgen in het AFMP-pand, nam Ruud 
afscheid van Anneke en haar man, die blij 
zijn dat een prachtig stuk bondshistorie niet 
verloren gaat.  

→ Heb jij interesse in de memoires van 
Jan Roetman? Stuur ons dan een e-mail: 
info@afmp.nl. Je ontvangt van ons dan 
de digitale versie van zijn memoires met 
talloze historische foto’s. 

↑ De bijzondere memorabilia van Annekes vader. 

mailto:info@afmp.nl
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↙ Onderzoekster Naomi Gilhuis: 
“Support van collega’s en de 
organisatie is bij een psychische 
beschadiging extra belangrijk.” 
FOTO: HANS SORMANI

‘HET GAAT OM 
SCHAAMTE EN 

SCHULDGEVOELENS’

Groot onderzoek naar 
‘morele verwonding’ onder 

militairen en politie

MORAL INJURY



23

MORAL INJURY

 “Je kunt een morele verwonding 
krijgen doordat je over je eigen morele 
grenzen gaat, dat je iets doet waarvan je 
later denkt: daar was ik het eigenlijk niet 
mee eens. Maar je kunt het ook als toeschou-
wer krijgen; dat je ziet dat er iets gebeurt dat 
niet in de haak is, maar dat je niet hebt kun-
nen ingrijpen. Of dat je gedwongen wordt 
in een hiërarchische setting om iets te doen 
waar je het niet mee eens bent.” 
Aan het woord is Naomi Gilhuis, weten-
schapper verbonden aan de Radboud 
Universiteit Nijmegen. Haar promotieonder-
zoek maakt deel uit van een groot onder-
zoeksproject en richt zich met name op de 
ethische en de politieke dimensie van morele 
verwonding. In dat kader heeft zij interviews 
gehouden met militairen en politiemensen. 
“Maar ik heb ook theaterstukken bezocht, 
zoals ‘Gevaarlijke namen’, waarin een 
Dutchbatveteraan optrad. Zo ben ik ook met 
een terugkeerreis van Libanonveteranen 
mee geweest. Dat veldwerk en die inter-
views combineer ik om beter te begrijpen 
wat moral injury voor mensen betekent, 
maar ook wat zij er zelf mee doen om het te 
begrijpen.” 

GROTE IMPACT
Projectleider van het onderzoek naar moral 
injury is Tine Molendijk, cultureel antro-
pologe en verbonden aan de Nederlandse 
Defensieacademie. Eerder promoveerde 
zij op het onderwerp ‘moral injury onder 
militairen en veteranen’. In het onderzoeks-
project worden verschillende aspecten van 
moral injury onderzocht. Gilhuis: “Wat we 

gemeen hebben, is dat we ons niet zozeer 
richten op het individu, maar meer op wat 
er gebeurt in de omgeving van zo iemand 
waardoor moral injury ontstaat. Dat het in 
de context wordt onderzocht is ook omdat 
het vaak in bepaalde situaties voorkomt en 
het is ook goed en inzichtelijk voor men-
sen om te weten dat iets niet volledig zijn 
of haar schuld is en dus ook niet geheel 
hun verantwoordelijkheid is om het op te 
lossen.”
Dat dit fenomeen met name bij militairen 
en politiemensen wordt onderzocht, is 
geen toeval: “Je ziet dat mensen bij morele 
dilemma’s heel erg aan zichzelf twijfelen 
en dat kan enorm ontwrichtend werken. In 
een ‘normaal’ mensenleven speelt dit vaak 
maar een kleine rol. Iedereen heeft tenslotte 
wel eens iets waarvan je later denkt: daar 
schaam ik me voor of voel ik me schuldig 
over. Maar politiemensen en militairen 
dragen grote verantwoordelijkheden in het 
heetst van de strijd en dat kan een heel grote 
impact hebben. Dat is het morele aspect. De 
verwonding duidt erop dat er iets bescha-
digd is, maar hoe dat nu precies zit, daar zijn 
wetenschappers het nog niet over eens.” 

MARTELEN
Moral injury gaat vaak samen met een 
postraumatische stresstoornis (PTSS), 
maar er zijn ook verschillen. Gilhuis: “PTSS 
komt vaak van een specifiek moment waar 
mensen dan nachtmerries en flash backs van 
hebben, dat is een basisgevoel van veilig-
heid dat beschadigd is. Moral injury gaat veel 
meer erover dat jouw gevoel over wat juist 

is geweld wordt aangedaan, dus meer het 
morele kader. Dat uit zich in gevoelens van 
schuld en schaamte.” Maar er zijn ook over-
eenkomsten: “Overlapping zit er bijvoor-
beeld in dat mensen zich willen verdoven 
Het gaat dus vaak samen met alcoholmis-
bruik en beschadiging van sociale relaties. 
Dat laatste kan zijn partner en kinderen, 
maar ook vrienden en collega’s waar verwij-
dering van plaatsvindt.”
Als het gaat om concrete voorbeelden 
van moral injury, kan Gilhuis putten uit de 
interviews. “Ik sprak iemand die achteraf 
veel last had van het feit dat hij in Libanon 
kinderen zag eten van de vuilnis die de 
militairen weggooiden. Hij had zich daar-
door machteloos gevoeld en schaamde zich 
daarover. Dus je hoeft niet iets actiefs te 
doen, maar als je er gewoon bent en dat ziet, 
kun je je daar achteraf schuldig over voelen.” 
Ook de militaire aspecten van een uitzen-
ding kunnen een belangrijke rol spelen. 
“Veel mensen hadden er moeite mee dat ze 
tussen twee gewapende partijen werden 
gezet en zelf niet goed bewapend waren. 
Dat ze zich afvragen: wat is dan mijn rol? 
Het gevoel hebben dat er een beroep op je 
wordt gedaan, terwijl je er niet naar kunt 
handelen.” 
Gilhuis kwam ook voorbeelden tegen van 
het omgekeerde: gedwongen handelingen 
waarover je achteraf gaat twijfelen. “Ik 
heb een Indiëveteraan geïnterviewd die de 
opdracht kreeg om gevangenen te marte-
len. Daar kreeg hij wroeging over. Dat is een 
ambivalentie die je vaker tegenkomt, die 
tussen daderrol en slachtofferschap.” 

Naast de inmiddels ingeburgerde term PTSS duikt 
de term ‘moral injury’ steeds vaker op. Zo wordt er 
grootschalig onderzoek gedaan naar dit fenomeen 
onder militairen en politiemensen door onder meer 
het Nederlands Veteraneninstituut en de Nederlandse 
Defensie Academie. Voor psychisch beschadigde 
militairen en politiemensen biedt de BNMO sinds een 
jaar of 7 met succes workshops Moral Injury aan. 
TEKST FRED LARDENOYE

‘JE ZIET DAT 
MENSEN 
BIJ MORELE 
DILEMMA’S HEEL 
ERG AAN ZICHZELF 
TWIJFELEN’

→
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zijn op Joseph Campbells boek en film The 
heroes journey. “Storytelling is leidend, 
zoals een brief die je aan jezelf schrijft. Het 
gaat om het zicht op je morele verwonding, 
niet om een therapie. Wat heeft jou ten 
diepste geraakt en beschadigd?” Aan de 
workshop zijn nog elementen toegevoegd 
als djembe (Afrikaanse trommel), yoga en 
een paardencoach en de locatie is een 17e 
eeuws klooster in een rustige en natuur-
rijke omgeving. Hetebrij: “Je probeert op 
verschillende manieren binnen te komen bij 
de persoon om dichter bij die beschadiging 
te komen. Veel mensen hebben al langdurige 
behandelingen achter de rug, maar zijn nog 
nooit geraakt op dit punt. We krijgen echt 
heel veel positieve reacties, dat blijkt ook 
de exitformulieren waarvan de waardering 
gemiddeld altijd tussen de 8 en 9 ligt. Soms 
hoor ik: hier kan geen therapie tegenop! Een 
Libanonveteraan zei: ‘Ik heb nu afgerekend 
met een venijnig stukje van mijn PTSS.’” 

WORKSHOPS MORAL INJURY 
Het is iets wat ook oud-humanistisch raads-
man Bart Hetebrij ervaart tijdens de work-
shops Moral Injury die hij in opdracht van de 
Bond van Nederlandse Militaire Oorlogs- en 
dienstslachtofffers (BNMO) grotendeels 
heeft vormgegeven. Hetebrij is zelf vete-
raan met missies naar onder meer Bosnië en 
Somalië. Hetebrij: “Deelnemers zijn militai-
ren en politiemensen en het maakt niet uit 
waardoor en waar zij een morele beschadi-
ging of trauma hebben opgelopen. Wat je 
vaak ziet, is dat zij na een incident waardoor 
ze uitgevallen zijn, ook nog moreel bescha-
digd zijn door hun eigen organisatie. Want 
ineens moet je vechten om je recht te halen, 
compleet met advocaten, bij een 
organisatie waar je dertig jaar van je leven 
aan gegeven hebt. Je hoort er in een keer 
helemaal niet meer bij. Dat is zo’n enorme 
klap.”
Hetebrij legt uit dat de vierdaagse work-
shops voor een belangrijk deel gebaseerd 

RELATIE MET WERKGEVER
Een rode draad in de interviews met mili-
tairen noemt Gilhuis dat de relatie met 
Defensie heel belangrijk gevonden wordt. 
“Maar wat ik minder verwacht had, is dat 
veteranen soms veel naar elkaar kijken en in 
die zin ook vrij hard kunnen zijn naar elkaar 
toe. Enerzijds zie je dat mensen die bescha-
digd zijn geraakt, door bijvoorbeeld PTSS, 
zich niet gesteund voelen door collega’s. 
Anderzijds laten ze zich ook kritisch uit 
tegenover andere veteranen die beschadigd 
zijn. Dat er gezegd wordt: ‘Jij kunt nooit 
PTSS hebben, want je hebt niks meege-
maakt.’ Dat zou iets zijn wat je nader zou 
moeten onderzoeken, want die support is 
juist wel heel belangrijk voor mensen.” 
Dat laatste geldt ook voor steun vanuit 
de organisatie zelf. Gilhuis: “Militairen zijn 
enorm loyaal aan de organisatie en voor een 
deel worden ze ook gemobiliseerd op een 
soort familiegevoel. Dat schept verwachtin-
gen. Als die dan uitgerekend als je hulp zoekt 
niet ingewilligd worden door de organisatie 
is dat een enorme shock.” 
Terwijl het volgens Gilhuis gaat om een heel 
ontwrichtend moment waarbij ze een deel 
van hun identiteit verliezen. “Dan komen die 
koude procedures extra hard binnen, na de 
warme deken die zij daarvoor hebben erva-
ren. Dus er is een miscommunicatie tussen 
wat mensen verwachten en de bureaucratie 
die zij tegenkomen. Dat kost enorm veel 
energie, tijd en verdriet. Dit kan leiden tot 
een extra beschadiging, die in elk geval een 
vorm van heling in de weg staat.”     

‘HET GAAT OM 
HET ZICHT OP 
JE MORELE 
VERWONDING, 
NIET OM EEN 
THERAPIE’

→ Oud-humanistisch raadsman 
Bart Hetebrij: “Ineens moet je 

vechten tegen een organisatie
waar je dertig jaar van je leven 

aan gegeven hebt.” 
FOTO: HANS SORMANI



25

MORAL INJURY

der succesvol. “Op enig moment koppelde de 
herkeurende verzekeringsarts van het ABP 
mijn PTSS zelfs aan het motorongeluk. En 
mijn eerder specifiek toegekende percenta-
ge MIP op basis van een psychische stoornis, 
vastgesteld in 2001, ‘verdween’ bij hem zo 
de prullenbak in. Juridisch kan dit niet eens.”
Het juridische gevecht om dit weer te her-
stellen, leidde tot veel depressieve periodes. 
“Ik ben boos dat mijn voormalige werkgever 
niet achter me staat. Mijn rechtvaardig-
heidsgevoel is aangetast, want in de ene 
procedure wordt je schade erkend en in de 
andere niet.” Van Baal is vastbesloten om 
door te gaan met strijden. “Het gaat me om 
het principe en ik doe het ook voor ande-
ren die noodgedwongen hun strijd moeten 
opgeven.”

MORAL INJURY
Van Baal werd lid van de BNMO en nam onder 
meer deel aan de workshop Moral Injury die 
hij ‘heel waardevol’ noemt. “Het geeft je 
een positief gevoel en het is een heel goede 
manier om naar jezelf te kijken. Je kunt je 
pijn verzachten. Wat ook een rol speelt, is 
dat ik pas kan vergeven als de veroorzaker 
van mijn psychische verwonding excu-
ses aanbiedt, maar dat is tot nu toe nooit 
gebeurd.” 
Excuses zouden volgens hem ook op zijn 
plaats zijn voor het feit dat zijn comman-
dant, nadat hij de uitvaart van Willo Martens 
had bijgewoond, om ‘operationele redenen’ 
weigerde om zijn verzoek tot terugplaatsing 
naar zijn eenheid in te willigen. Van Baal: 
“Dat besluit heeft ook nog gevolgen gehad 
voor andere militairen in mijn eenheid die 
daardoor niet direct antwoord kregen op 
hun vragen over het incident. Daardoor 
heeft een van de chauffeurs zichzelf zoveel 
schuld aangepraat dat hij tot op de dag van 
vandaag behandeld wordt in Centrum ’45.”  

gevolg was dat hij ziek thuis kwam te zitten 
en uiteindelijk gebruik mocht maken van een 
regeling om vervroegd met FLO de dienst te 
verlaten. “Ik wilde het liefst de eindstreep 
halen, maar je weet dat je te vaak uitvalt. 
Want ik had ook periodes van permanente 
stress, als ik weer die verantwoordelijkheid 
voelde.” 

RECHTVAARDIGHEID
Vervolgens begon een juridische strijd met 
Defensie die tot op de dag van vandaag 
voortduurt. De procedure die hij opstartte 
voor schadevergoeding, omdat hij de dienst 
voortijdig moest verlaten, werd na vijf jaar 
met succes afgerond. “Uiteindelijk werd 
vastgesteld dat de reden van mijn ontslag 
rechtstreeks te maken had met het mijn-
ongeval.” De procedure voor een Militair 
Invaliditeitspensioen (MIP) en de daaraan 
gekoppelde bijzondere invaliditeitsverho-
ging, het zogeheten ‘smartengeld’, was min-

 In 1993 werd luitenant-kolonel b.d. Frans 
van Baal (63) in het kader van de United 
Nations Protection Force (UNPROFOR) 

naar Kroatië uitgezonden. Als comman-
dant van alle verbindingsdetschementen in 
sector West werd hij op het sector-hoofd-
kwartier in Darovar geplaatst. Het ging fout 
toen Van Baal op 10 oktober 1993 met twee 
sergeants op verkenningstocht ging en met 
zijn legervoertuig op een mijn reed. ”Het 
enige wat ik me van de explosie herinner, is 
dat beeld van het stoffelijk overschot van 
sergeant Willo Martens, van zijn kruin tot 
aan zijn middel. Jaren later besefte ik pas dat 
hij er ook niet meer was. Hij had boven op de 
wielkast gezeten en die mijn was daaronder 
ontploft,” aldus Van Baal. Hij raakte zelf 
zwaar gewond en de derde inzittende liep bij 
de fatale explosie een dwarsleasie op.

SCHULDGEVOEL
Na het ongeluk werd hij geplaagd door 
schuldgevoel. “Ik had ook last van concen-
tratiestoornissen. Complexe zaken, daar had 
ik veel moeite mee.” Wat volgde, was een 
zoektocht naar hulp, die jaren later leidde 
tot de diagnose PTSS door militair psychiater 
Eric Vermetten. Het noodlot bleef Van Baal 
echter achtervolgen. In 2009 overleed zijn 
echtgenote aan de nasleep van de ziekte van 
Hodgkin. Het leek even beter te gaan toen hij 
zijn nieuwe liefde José leerde kennen en een 
functie in de informatievoorziening kreeg. 
Totdat hij een motorongeluk kreeg. “Dat 
werkte als een trigger voor het trauma dat ik 
in Kroatië opliep. Ik voelde me verantwoor-
delijk voor José, die achterop zat. Ondanks 
dat degene die het ongeluk veroorzaakte 
nog dronken was van de avond ervoor.“ 
Dat hij José op straat zag liggen, legde zijn 
mentale wonden weer bloot. “Het heeft 
ook te maken met de machteloosheid die 
ik destijds bij het mijnongeval voelde.” Het 

Luitenant-kolonel b.d. Frans van Baal 
werkte mee aan onderzoek moral injury    

 ‘Mijn rechtvaardigheids-
gevoel is aangetast’

↗ Frans van Baal in Kroatië voor 
het mijnongeluk in 1993. 
FOTO: PRIVÉCOLLECTIE FRANS VAN BAAL
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Je bent inmiddels alweer enige tijd 
met FLO. Kun je in vogelvlucht 
wat vertellen over het verloop 
van je defensieloopbaan?

Op 12 september 1977 ben ik opgekomen bij 
de KMS in Weert. Ik maakte toen de keuze 
voor de richting verbindingsdienst en volgde 
ook de bijbehorende school. Vervolgens 
kwam ik terecht bij 131 Rayon Verbindings 
Compagnie KL en doorliep ik diverse functies 
als jonge sergeant. Ik ben meerdere keren 
op uitzending geweest. Toen ik terugkwam 
van mijn laatste missie in 2003 mocht ik 
samen met mijn overste de eerste landelijke 
open dag van de Landmacht organiseren. 
Ik was projectofficier van deze open dag. 
Uiteindelijk ben ik terecht gekomen bij het 
JIVC in Soesterberg. Daar heb ik tot mijn FLO 
gewerkt.   

Door de jaren heen was je ook kaderraadslid 
en kaderlid van de AFMP. Wat sprak je het 
meest aan in deze rollen?
Ik heb me altijd ingezet voor de belangen 
van militairen en burgermedewerkers bij 

Defensie. Ik vond het heel mooi om dit te 
kunnen doen als kaderraadslid en kaderlid 
van de AFMP. Via het JIVC waar ik voor mijn 
FLO dus werkzaam was, belandde ik jaren 
geleden in de medezeggenschap. Zo was 
ik niet alleen lid van de MC-stafelementen 
van het JIVC, maar ook plaatsvervangend 
voorzitter van de GMC, lid en later zelfs 
voorzitter van DMC DMO, lid van CMC en 
vertegenwoordiger van Defensie in de 
Groepsondernemingsraad Rijk. Ik hecht veel 
waarde aan medezeggenschap, omdat het 
dé manier is om invloed uit te oefenen op de 
bedrijfsvoering binnen je eenheid. 

Hoe en wanneer kreeg je het idee om in 
Almere een inloophuis te openen?
Vanuit mijn rol binnen het CMC had ik al 
vaker aan de gesprekstafel gezeten met Ank 
Bijleveld, de vorige minister van Defensie. Zij 
was van januari 2022 tot maart van dit jaar 
interim burgemeester van Almere. Ik sprak 
haar vorig jaar op de nieuwjaarsreceptie voor 
veteranen in deze gemeente. Ik vroeg haar 
of zij het raadzaam vond om in Almere een 

inloophuis te openen voor de ongeveer 650 
defensieveteranen die er wonen. Zij bena-
drukte dat zij dit een goed idee vond, maar dit 
zelf niet kon oppakken als interim burgemees-
ter. Toen zei ik dat ik dit wel wilde gaan doen. 

Welke voorbereidingen heb je inmiddels 
getroffen?
Na mijn gesprek met Ank Bijleveld ben ik 
direct met het idee aan de slag gegaan en 
heb ik onder meer de Stichting Veteranen 
Almere hierbij betrokken. Via deze stichting 
kwam ik in contact met een dame van het 
team Externe Betrekkingen van de gemeen-
te Almere. Samen met de gemeente en de 
stichting hebben we een enquête opgezet 
om de behoefte van de in Almere woonach-
tige veteranen te peilen aan een inloophuis 
en aan andere mogelijk te organiseren activi-
teiten. Deze digitale enquête is kort geleden 
uitgezet onder deze veteranen. Bij eventuele 
activiteiten voor veteranen kun je denken 
aan informatieavonden en aan een gezellig 
samenzijn in de vorm van bijvoorbeeld een 
barbecue.

Onder meer samen met Stichting Veteranen Almere en de 
gemeente Almere is de 63-jarige Ben Theunissen, voormalig 
kaderraadslid en kaderlid van de AFMP, druk doende met de 
voorbereidingen voor de oprichting van Veteraneninloophuis 
Almere. Hij hoopt dat dit inloophuis, naar het succesvolle 
voorbeeld van Veteranenhuis Artillerie ’t Harde, over niet al 
te lange tijd het levenslicht zal zien in Almere. Dit is volgens 
hem ook afhankelijk van de nog lopende inventarisering van 
de behoeften onder veteranen. Wij spreken met Ben over het 
verloop van de voorbereidingen.

Voormalig AFMP-kaderlid betrokken bij 
oprichting van inloophuis voor veteranen

 ‘VETERANEN HEBBEN 
BEHOEFTE AAN EEN PLEK 
WAAR ZIJ ERVARINGEN 
KUNNEN DELEN’

↓ Ben Theunissen. 
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VETERANEN

gen van belangrijke contacten, zoals met 
hulpverleningsinstanties om hun moeilijke 
ervaringen bij missies te kunnen verwerken. 
Via het Veteranen Platform heb ik inmiddels 
iemand gevonden die de opleiding nulde-
lijnshulpverlening succesvol heeft afgerond. 
Die wordt straks bij het inloophuis betrok-
ken. Zelf ben ik trouwens ook van plan die 
opleiding te gaan volgen.  

Kun je tenslotte uitleggen hoe belangrijk dit 
initiatief kan worden voor veteranen?
Voor veteranen die veel hebben meege-
maakt tijdens een militaire missie is het 
belangrijk om in een laagdrempelige omge-
ving te kunnen praten over hun ervaringen, 
Als zij deze ervaringen ‘opkroppen’ dan kan 
dit leiden psychische klachten en hieruit 
voortvloeiende fysieke problemen. In mijn 
eigen omgeving merk ik dat veteranen veel 
behoefte hebben aan een goed luisterend 
oor en aan een vaste plek waar zij met lot-
genoten kunnen praten. Zelf had ik hieraan 
ook behoefte toen ik terugkwam van mijn 
militaire missies. 

Zijn er al conclusies uit deze nog lopende 
enquête naar voren gekomen? 
Inmiddels hebben enkele tientallen vetera-
nen de enquête helemaal ingevuld. Zij geven 
hierin duidelijk aan dat zij waarde hechten 
aan een toekomstig veteraneninloophuis in 
Almere en aan andere sociale activiteiten 
binnen de gemeente. Onze enquête loopt 
nog tot en met de derde week van juli. De 
definitieve uitkomsten gaan we uitgebreid 
terugkoppelen met de gemeente. Op basis 
van de eerste reacties verwacht ik dat er een 
breed draagvlak zal zijn voor het starten van 
een veteraneninloophuis in Almere. 

Wie gaat het toekomstige inloophuis 
bekostigen?
De bekostiging van het veteraneninloop-
huis in Almere zou geen probleem moeten 
zijn, omdat Defensie budget heeft liggen 
voor activiteiten die veteranen kunnen 
ondersteunen. 

Het inloophuis in Almere moet er komen, 
naar voorbeeld van het drukbezochte 
Veteranenhuis Artillerie ’t Harde. Welke 
functie gaat het inloophuis precies 
krijgen?
Net als Veteranenhuis Artillerie ’t Harde 
moet het inloophuis een ontmoetingsplek 
worden voor alle 650 veteranen in Almere, 
hun thuisfront en voor iedereen die op wat 
voor manier dan ook een bijdrage leverde 
aan een missie. Hiervoor moet het huis een 
huiskamersfeer krijgen, waarin veteranen 
op een ongedwongen manier met elkaar 
in contact kunnen komen en hun verhaal 
kunnen doen. Een bijbehorende doelstel-
ling is om veteranen te ondersteunen en 
bijvoorbeeld hulp te bieden bij het leg-

‘IK VERWACHT 
EEN BREED 
DRAAGVLAK 
VOOR EEN 
VETERANEN-
INLOOPHUIS’
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ALLE AFMP-
HIGHLIGHTS 
VAN 2022 IN 
VOGELVLUCHT
In 2022 spanden alle AFMP-medewerkers zich 
weer in voor de individuele en collectieve belangen 
van jou en je collega’s. Hun inspanningen leidden 
tot diverse mooie resultaten, waaronder het  
avw-akkoord 2021-2023. In deze infographic 
zetten we alle AFMP-highlights in het afgelopen 
jaar voor je op een rij. 

Onze onderhandelaar kaartte aan…

dat de sinds 1 augustus van toepassing zijnde 
Europese richtlijn voor werknemers met 

een arbeidsovereenkomst is omgezet in 
Nederlandse regelgeving, maar dat er voor 
defensiemedewerkers niets is gebeurd. Deze 

richtlijn bepaalt o.a. dat de kosten van 
verplicht gestelde opleidingen 

niet mogen worden 
teruggevorderd. 

300 euro…

kregen militairen en burgers 
in maart als netto beloning. Dit 

vanwege de zware wissel die de 
oorlog in de Oekraïne trok  

en onderbezetting. 

Om nauw betrokken  
te blijven….

bij defensieontwikkelingen in Europa zijn de 
AFMP en haar zusterbond MARVER al jaren -

lang lid van EUROMIL, de Europese  
Organisatie van Militaire Verenigingen. 

Honderden 
leden…

kregen bij hun belasting-
aangifte en andere belangrijke  

 belastingzaken hulp van onze  
  gratis belastingdienst.

JAARVERSLAG
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Ben je nieuwsgierig naar alle ins &  
outs van de AFMP-highlights over het 
af gelopen jaar? Bekijk dan ons volledige 
jaarverslag door de onderstaande 
QR-code te scannen.

Talloze 
jubileumoorkondes…

en draagspelden reikten we uit 
aan leden die 50, 60 of zelfs 70 

jaar AFMP-lid waren.  

Een mooi resultaat…

boekten we na een jarenlange 
juridische strijd voor een militair 
die tot medio 1985 bij Defensie 
veel met PX-10 werkte en die 
in 2011 Non-Hodgkin kreeg. 

Met terugwerkende kracht 
tot 2016 krijgt hij een 
Militair Invaliditeits 

Pensioen. 

Hans & Pepijn…

verrijken sinds 2022 onze AFMP-formatie. 
Zij zorgen ervoor dat de werving van nieu-
we leden op rolletjes verloopt en vormen 
een vast aanspreekpunt voor (aspirant-)

leden.  

Defensie 
erkende…

dat bij de uitbetaling 
van niet genoten vakan-
tiedagen alle structurele 

inkomenscomponenten, met 
inbegrip van het werkgevers-

deel van de pensioenpremie, 
in het uurloon moeten worden 

meegenomen. Deze erkenning 
kwam na procedures die wij hierover 

voerden. 

Hulp voor  
veteranen…

stond hoog op onze prioriteitenlijst.  
Samen met het Netwerk Veteranen  

FNV maakten wij hiervan  
volop werk. 

Onbegrijpelijk 
vinden wij…

dat reservisten in 2022 
vaak nog steeds minder 

rechten hebben dan 
militairen. Daarom startten 
wij een aantal procedures 

voor hen. De eerste uitspraken 
worden in 2023 verwacht. 

Het nieuwe 
boegbeeld…

van de AFMP op  
15 december werd  

Ruud Bergsma. 
Hij volgde de vertrokken 

Ton van den Berg op. 

De hoogste rechter voor 
militairen…

oftewel de Centrale Raad van Beroep, bepaalde 
in februari dat cadetten die de Korte Officiers 

Opleiding volgen, na de afronding hiervan en vóór 
de start van de Vaktechnische Opleiding 

moeten worden bevorderd tot tweede 
luitenant. Deze uitspraak volgde 

na door ons aangespannen 
procedures. 

Na lange  
onderhandelingen..

werd een avw-akkoord 2021-2023 
bereikt tussen de bonden en Defensie 

(loonsverhoging van 1,7% vanaf 1 januari 
2021, een loonsverhoging van 2,95 % vanaf 
1 januari 2022 en een loonsverhoging van 

3,65% per 1 januari 2023).

JAARVERSLAG

29
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XX Uw hypotheek, 
onze zorg!

T  (040) 20 73 100   E  dfd@dfd.nl   I  www.dfd.nl

DFD is ruim 27 jaar dé specialist op het gebied van 
verzekeringen en onafhankelijk hypotheekadvies voor 
(ex-)militairen en hun gezinsleden. U wilt verhuizen of 
droomt van een eigen woning. Uw woning verduurzamen. 
Dat is goed voor het milieu en uw portemonnee! Of u nu 
voor het eerst koopt, verhuist, verbouwt of verduurzaamt. 
DFD biedt u het beste advies en de hypotheek die bij u 
past. Neem contact op met DFD voor meer informatie of 
een afspraak. Een eerste inventarisatie is altijd GRATIS!. 

DFD biedt u zorgeloos woongenot 
en voordeel door:

✔ Expertise en zorg;
✔ Ook hypotheken voor militairen 

met een FPS fase-1 en -2 contract;
✔  Echt onafhankelijk en persoonlijk advies 

door de DFD-regioadviseur;
✔  Duidelijkheid en transparantie, 

u weet hoeveel en waarvoor u betaalt;
✔  Maximale zekerheid, ook voor de toekomst;
✔  De optimale hypotheek met de scherpste 

tarieven.
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XXPUZZEL
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OPLOSSING

 BONCADEAU
Stuur jouw oplossing van de puzzel vóór 18 september 2023 naar de redactie van 
Oplinie via dit e-mailadres: puzzel@afmp.nl. Vergeet niet jouw adres te vermelden 
in jouw mail, want onder de juiste inzendingen verloten wij een boncadeau ter 
waarde van 25 euro! Uit de goede oplossingen van de puzzel uit het vorige nummer 
kwam Marcel Hayette uit Roosendaal als winnaar naar voren.

HORIZONTAAL
1 Op de bodem  6 Marine  11 ... Valk, zangeres van 71 
verticaal  12 ...-T, Amerikaanse rapper  13 Bloeimaand  
15 Crêpe  17 Geweldige aanbieding  21 Jeroen ..., 
journalist en presentator  23 Aperitief  24 Past voor 
kelen en telen  25 Europese hoofdstad  28 Zijtakje  
30 Actief  32 Fleur ..., PVV-politica  33 Bouwvoertuig  
36 Een derde van 6 verticaal  37 ... Mendes, Portugees 
die bij Paris Saint Germain speelt  39 Britse band van 
Mr. Blue Sky  40 ... I had words, hit van Yvonne Keeley 
en Scott Fitzgerald  42 Zo meteen  44 Veelvuldig  
47 ... cas de malheur, film met Brigitte Bardot  
48 Wouter ..., PvdA-politicus  49 In ..., toekomstig  
50 Past na nat en zon  51 Landcode van Oekraïne  
53 Dwaze vertoning  55 Exit  58 Overdreven  59 Ter ..., 
plaats tussen Bodegraven en Leimuiden  61 Aarzelend 
voegwoord  62 ... Thomas, voormalig correspondent 
voor het NOS Journaal  65 De geboorte betreffend  
68 Peter van ..., eerste presentator van Zomergasten  
69 ... Staller, alias la Cicciolina  70 Intrigant op inter-
net  72 The man who ... the world, nummer van David 
Bowie  73 Spaans ja  74 Luchthavencode van Schiphol  
76 Taarten van ..., onlangs gestopt tv-programma  78 
Gemalen koriander  82 Plaats tussen Cuijk en Venray  
84 Ja ja ... ..., nummer van Goldband  85 Filmmuseum 
in Amsterdam  86 Past voor leer en teelt  87 Keizerrijk  
88 Puntig maken 

VERTICAAL
1 Gave aan een godheid  2 Imminent  3 ... Bißchen 
Frieden, nummer van Nicole  4 Keukengerei  
5 Journaal  6 36 horizontaal in het kwadraat plus 36 
horizontaal  7 ... State Building, wolkenkrabber in 
New York  8 Ruben van der ..., cabaretier  9 Hautaine 
houding  10 Past voor zee en zen  14 Vleeshouwer  
16 Hand, tengel  18 Klein kind  19 Tweestemmig 
gezang  20 ... Slob, CU-politicus  22 Plaats tussen 
Zwolle en Deventer  26 Leguaan  27 Slijmdiertje  
29 Bouwmateriaal, dakbedekking  31 Varken  
34 Ploegsnede  35 De l van lcd  38 Plaats tussen 
Almelo en Deventer  41 Watervogel  43 Ontstekings-
koord  45 ... ben ik nergens, nummer van Het Goede 
Doel  46 Onderdoorgang  49 Spaans automerk  52 Op 
de bespreeklijst plaatsen  54 Geestelijk vader van 
de Smurfen  56 Afrikaan  57 Schotse sterkedrank  
60 Nederlandse terreurgroep die rond 1990 actief 
was  63 Nummer van Normaal  64 ... Knol, youtu-
ber  66 Pijnlijk ongemak  67 Goedzak  71 ... Blokhuis, 
muziekjournalist  74 Water tussen de Bergsche Maas 
en het Hollandsch Diep  75 Franse nv  77 Zesenzestig  
79 Keukenkruid  80 Past na bedrog en gevang  81 Band 
van Nightswimming  83 When Harry ... Sally, film met 

Meg Ryan 
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ALGEMENE ADRESGEGEVENS
bezoek- en postadres
Johan van Oldenbarneveltlaan 46
3818 HB Amersfoort
085 – 89 00 470
fax 085 – 89 00 411
info@afmp.nl
www.afmp.nl
NL72 INGB 0001 9330 98
geopend op maandag t/m vrijdag van 
8.30 tot 17.00 u

AFDELING INDIVIDUELE 
BELANGENBEHARTIGING (IB)
085 – 89 00 430
fax 085 – 89 00 431
ibb@afmp.nl

LEDENADMINISTRATIE
085 – 89 00 410
la@afmp.nl

OPZEGGEN LIDMAATSCHAP
Er kan een moment komen dat u uw AFMP-lid-
maatschap op moet zeggen, bijvoorbeeld omdat 
u een baan buiten Defensie heeft aanvaard. 
Houdt u dan rekening met de opzegtermijn van 
twee volle kalendermaanden. Voorbeeld: u zegt 
15 januari op, het lidmaatschap wordt dan beëin-
digd per 1 april. U kunt opzeggen door middel van 
een brief aan: AFMP/FNV t.a.v. Ledenadministratie, 
Postbus 9124, 3506 GC Utrecht; of een mail naar: 
la@afmp.nl

WILT U IETS DOORGEVEN? 
Een adreswijziging, ambtsjubilea, leeftijdont-
slag, opname in ziekenhuis of een uitzending. Of 
heeft u vragen over het lidmaatschap, ledenbe-
nefits of verzekeringen? Dit kunt u door geven via 
onze website www.afmp.nl of zenden aan: 
AFMP/FNV t.a.v. Ledenadministratie, 
Johan van Oldenbarneveltlaan 46. 
3818 HB Amersfoort

CONTACT

CONTACT

Veranderingen? 
Contact DFD, gebruik de QR

T  (040) 20 73 100    E  dfd@dfd.nl    I  www.dfd.nl

Last van militaire mist? 
Gaat u op uitzending of oefening? Of 
gaat u uit dienst? Studeren of zelfstandig 
wonen? Gaat u binnenkort samenwonen, 
trouwen of juist scheiden? Een woning 
kopen, verbouwen of verhuizen? 
Is er een kind op komst?   

Het DFD-abonnement 
biedt u de zekerheid van:

✔ Onafhankelijk en 
persoonlijk advies;

✔ Advies bij u thuis, ook 
 ‘s avonds en in het weekend;
✔ Eén aanspreekpunt, 

24/7 bereikbaar;
✔ Maatwerk oplossingen voor 

uw beroeps- en privérisico’s;
✔ Schadeverzekeringen 

zonder provisie;
✔ Geen verrassingen. U weet 

precies hoeveel en waarvoor 
u betaalt;

✔ Een vlotte schadeafwikkeling;
✔ Gemak. U en uw thuisfront 

hebben er geen omkijken 
naar.

SECTORHOOFDEN

LANDMACHT
Elze Mulder
06 – 53 51 00 73
emulder@afmp.nl

MARINE EN 
BURGERPERSONEEL 
Arjen Rozendal
06 – 23 89 55 07
arozendal@afmp.nl

LUCHTMACHT, DMO
Ron Segers
06 – 53 52 60 83
rsegers@afmp.nl

POSTACTIEVEN
Paul Engelbertink 
06 - 12 90 57 48 
pengelbertink@afmp.nl
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Veranderingen? 
Contact DFD, gebruik de QR

T  (040) 20 73 100    E  dfd@dfd.nl    I  www.dfd.nl

Last van militaire mist? 
Gaat u op uitzending of oefening? Of 
gaat u uit dienst? Studeren of zelfstandig 
wonen? Gaat u binnenkort samenwonen, 
trouwen of juist scheiden? Een woning 
kopen, verbouwen of verhuizen? 
Is er een kind op komst?   

Het DFD-abonnement 
biedt u de zekerheid van:

✔ Onafhankelijk en 
persoonlijk advies;

✔ Advies bij u thuis, ook 
 ‘s avonds en in het weekend;
✔ Eén aanspreekpunt, 

24/7 bereikbaar;
✔ Maatwerk oplossingen voor 

uw beroeps- en privérisico’s;
✔ Schadeverzekeringen 

zonder provisie;
✔ Geen verrassingen. U weet 

precies hoeveel en waarvoor 
u betaalt;

✔ Een vlotte schadeafwikkeling;
✔ Gemak. U en uw thuisfront 

hebben er geen omkijken 
naar.

 COLOFON
Uitgave van FNV Veiligheid onder 
verantwoordelijkheid van de Algemene 
Federatie van Militair Personeel

Aangesloten bij:
• Algemene Centrale van 

Overheidspersoneel (ACOP)
• Federatie Nederlandse Vakbeweging 

(FNV)
• EUROMIL (Europese organisatie van 

militaire belangenverenigingen)

REDACTIE
Bart Manders, René Schilperoort, 
Fred Lardenoye

REDACTIEADRES
Johan van Oldenbarneveltlaan 46
3818 HB Amersfoort
085 - 89 00 461
redactie@afmp.nl

ONTWERP & VORMGEVING
MW | studio voor grafisch ontwerp

De inhoud van OpLinie valt onder de 
verantwoordelijkheid van het AFMP/FNV 
Algemeen Bestuur, behoudens artikelen 
op naam en de inhoud van de opgenomen 
advertenties. 

De redactie behoudt zich het recht voor 
om ingezonden artikelen te weigeren of te 
redigeren. Niets uit deze uitgave mag 

worden over genomen zonder vooraf gaan de 
toestemming van de redactie.

OPLAGE 
15.000

INTERNET
www.afmp.nl

EMAIL
info@afmp.nl

DRUK
Senefelder Misset

SLUITINGSDATUM KOPIJ
OpLinie nummer 3 2023 sluit op 20 sep-
tember en verschijnt op 29 september 2023.

CONTACT
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XXLID IN BEELD

Guilliamo van den Bergh is 
monteur gronduitrusting bij 
133 Herstelcompagnie. 

WAT IS JE PRECIEZE FUNCTIE?
Sinds 2018 ben ik monteur gronduitrusting diesel- 
aggregaten en aircosystemen bij 133 Herstelcompagnie.

HOE ZIEN JOUW WERKDAGEN ERUIT?    
Elke dag brengt nieuwe uitdagingen en klussen met zich 
mee. Ik houd me bezig met de afwerking van de meest 
uiteenlopende werkorders. Zo verricht ik onderhouds-
beurten, controleer ik de belastbaarheid van aggregaten 
en verricht ik bijvoorbeeld ook NEN 3140-keuringen.

WAT ZIJN JE AMBITIES?
Ik heb bijna mijn vaktechnische opleiding bij de 
Luchtmacht afgerond. Uiteindelijk wil ik als sergeant aan 
de slag bij het 312 squadron. In juli ga ik in het kader van 
mijn opleiding technisch Engels leren in Woensdrecht en 
daarna hoef ik alleen nog een werkplaatsgerichte oplei-
ding af te ronden. Ik hoop dan snel te kunnen landen bij 
het 312 Squadron, zodat ik in aanraking kom met nieuwe 
technieken. Zo stel ik ook mijn toekomst zeker. De F-35 
blijft namelijk nog wel even, terwijl de F-16 wordt uit 
gefaseerd.

WANNEER WERD JE AFMP-LID?
Toen ik in 2008 bij 42 BLJ terecht kwam als binnenslaper 
op de kazerne. Daar hield iemand van de AFMP een presen-
tatie. Nadat ik met hem een praatje had gemaakt, besloot 
ik me in te schrijven als lid. Ik dacht dat het wel handig zou 
zijn om bij problemen of uitdagingen in mijn werk te kun-
nen rekenen op de hulp van de AFMP, die defensiebrede 
ervaring heeft. 

HAD JE ONS OOIT NODIG VOOR HULP?
Meerdere keren schakelde ik de AFMP al in. Zo zocht ik in 
2009 contact met de bond, nadat ik op uitzending was in 
Afghanistan en medisch moest worden gerepatrieerd. Mijn 
uitzendtoelage verviel, waardoor ik veel centen mis liep. 
De hulp van de AFMP had een positief resultaat: ik kreeg 
alsnog de volledige uitzendtoelage. In 2016-2017 scha-
kelde ik Ron Segers in als sectorhoofd Luchtmacht van de 
AFMP. Het nieuwe Flexibel Personeelssysteem had het me 
gemakkelijker moeten maken om van de Landmacht over 
te stappen naar de Luchtmacht, maar ondanks mijn eigen 
effort lukte dit niet. Ron hielp me toen uitstekend vooruit. 
Zonder zijn inspanningen was ik nooit bij de Luchtmacht 
terechtgekomen. Op dit moment heb ik nog contact met 
Ron over een salariskwestie.  

GUILLIAMO VAN DEN BERGH 
LID SINDS 2008

‘DE AFMP HEEFT 
DEFENSIEBREDE 

ERVARING’




